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١- بررسی صلاحیت و برنامه های وزیر پیشنهادی امور خارجه آقای عراقچی

نمایندگان موافق:

١-آقای منوچهر متکی :امروز شاهد جوشش و اثرگذاری خون بیش از ٤٠ هزار شهید غزه و مقاومت هستیم. روز گذشته ترامپ در 

اظهاراتی جدید اظهار داشت رژیم صهیونیستی از بین خواهد رفت. او گفت یک یا دو سال گذشته فکر نمیکردم این جمله را 

بگویم، اسرائیل قادر نخواهد بود در سه جبهه بجنگد، اسرائیل به اندازه کافی نیروی نظامی ندارد و میلیونها نفر طرفدار طرف 

مقابل هستند، امروز بحث رأی اعتماد به برادری است که همه عمر خدمت خود را بعد از سالهای اول بعد از انقلاب که در سپاه 

پاسداران بود در دستگاه دیپلماسی کشور گذرانده است.

من توفیق داشتم آقای عراقچی را از ورودشان به وزارت امور خارجه و ورودشان به بخش بینالملل به عنوان همکارشان و معاون 

امور بینالملل با همدیگر همکاری کنیم. اولین حکم معاونت اداره و ریاست اداره مجامع بینالملل را برای ایشان صادر کنم و ایشان 

در یک مأموریتی موفق با سفر به جده توافقی را که به تازگی بین آقای ولایتی و وزیر امور خارجه عربستان در تأسیس اولین 

نمایندگی یک کشور خارجی و سفیر کشور دیگر نزد سازمان کنفرانس اسلامی بود، این عملیات را انجام داد.

عراقچی ١٤ سال بعد زمانی که بنده مسئولیت وزارت خارجه را برعهده داشتم به عنوان معاونت امور بینالملل وزارت امور خارجه 

منصوب شدند، در طول این چند دهه حضور در وزارت خارجه در یک بالندگی مبتنی بر شناخت نظریههای روابط بینالملل، 

شناخت دیپلماسی به یک دیپلمات حرفهای جمهوری اسلامی بدل شد. عراقچی نه تنها در حوزه بینالملل که وقتی از او درخواست 

کردم به عنوان سفیر به ژاپن برود و یک تجربه کاری خاصی را در کشور مهمی مثل ژاپن به دست بیاورد و پس از آن به عنوان 

معاونت آسیا و اقیانوسیه تجربه کار دوجانبه با کشورها را با همدیگر داشت لذا یک دیپلمات جامعالاطرافی است که وزارت خارجه 

را میشناسد و کارهای وزارت خارجه را در حوزه دوجانبه و بینالمللی میشناسد و به دلیل دو مأموریت خارج از کشور مسائل 

ایرانیان و مسائل کنسولی آنها را در خارج از کشور میشناسد. من موقعی که دولت آقای رئیسی شکل گرفت آقای امیرعبداللهیان را 

در بین گزینههای مختلف مصاحبه کردم و گفتم که ایشان مناسبترین گزینه است و به شهادت رسید.

امروز به عنوان کسی که سی و اندی سال با وزارت خارجه آشنایی دارد میگویم در بین مجموعه ظرفیتهای خوبی که در وزارت 

امور خارجه داریم جامعتر، باشناختتر، مطلعتر و به روزتر از آقای عراقچی در وزارت خارجه نمیشناسم و او حتما انتخاب خوبی 

است. عراقچی کاملا واقف به تکالیف برنامه هفتم در سیاست خارجی است. مطمئن هستم که یاری صدیق برای آقای پزشکیان در 

هیأت دولت و متعهدی چون سرباز در خدمت ولایت و ولی امر مسلمین خواهد بود. او نص ولایت را به اجتهاد کسی تغییر 

نمیدهد.



وقتی مجلس یازدهم اقدام راهبردی را تصویب کردند من فردای آن روز در تشکیلات آقای ثابتی در شبکه افق مصاحبه کردم و این 

اقدام مجلس را به عنوان اقدام بسیار عالی و بازدارنده برای طرفهای دیگر نام بردم. اقای عراقچی بعد از این مرحله دیپلماسی 

جدیدی را طراحی میکند، کسانی که بالادست آقای عراقچی بودند به نوعی راضی نبودند و میخواستند همان مسیر قبلی طی 

شود. شاید این جمله رئیس دولت وقت جایگاه آقای عراقچی را به ما نشان دهد که اگر به آقای عراقچی دستور میدادند که برجام 

را تمام کند طی ٢٤ ساعت آن را انجام میداد اما ایشان به دلیل ملاحظهای که داشت پیگیری میکند که اگر نگاه دیگری در 

کشور است ایشان کنار بکشد و امر آمد که فرمانده تا دستور عقبنشینی نیامده است باید در میدان بماند.

این را من به این جهت عرض کنم که آقای عراقچی مهمترین عنصر یک دیپلمات را در جمهوری اسلامی که دینمداری است 

ساییدگی را مقام معظم رهبری برای دیپلماتها به دلیل ممارستشان با خارج از کشور به عنوان یک خطر همیشه ذکر میکند اما 

ایشان انسان معتقد و متعهدی است که مبانی اعتقادی آن سرمایه او است و اینها را نیز برای نمایش نمیخواهد. آقای عراقچی در 

کمیسیون اقتصادی پیرامون دیپلماسی اقتصادی صحبت شد و برنامه کار را بستیم البته وزارت خارجه بایدهای زیادی دارد که باید 

به آنها رسیدگی کند.آقای عراقچی کاملا برای این کار آماده است و تمام مباحث دیپلماسی که از امروز میخواهد شروع شود به 

آنها اشراف دارد.

من مذاکراتی از آقای عراقچی خواندم نه تنها در بحث برجام بلکه در روابط دوجانبه با برخی از کشورها که قاطعیت او در دفاع از 

منافع جمهوری اسلامی و برخورد او و پاسخ او به نگاه متبخترانه برخی از خارجیها برایم همیشه موجب افتخار بود. در ملاقات با 

کاناداییها در مالزی با حضور ایشان داشتم و ملاقاتی که ایشان با برخی از مقامات دیگر کشورها داشت نشان داد که قائل به 

ارزشهای این نظام و انقلاب است. وزارت خارجهایها بزرگترین ارمغان امام را در ٢٢ بهمن ٥٧ استقلال کشور میدانند که امام 

برای ما هدیه آورد و امروز حافظ این استقلال مقام معظم رهبری است و این را ما وزارت خارجهایها با گوشت و پوستمان درک 

میکنیم.

آقای عراقچی حافظ این ارزشها و مبانی خواهد بود. در بحثهای دیگری هم که برخی از دوستان مطرح کردند فکر میکنم که 

برخی در صحبت با ایشان پاسخشان را دریافت کردند. از برادران و خواهران تقاضا میکنم به ویژه جوانانی که در مخالفت با آقای 

عراقچی صحبت کردند باید بدانند که میزان آراء وزیر خارجه در دنیا بسیار مهم است. وقتی که رأی بالایی به وزیر خارجه میدهید 

این پیام برای دنیا دارد، وقتی سران کشور و رهبر معظم انقلاب برای وزیر خارجه کلاسی برای ارتباطات خارجی باز میکند این به 

جهت اثرگذاری است. من نسبتی با آقای عراقچی ندارم فقط با او در وزارت خارجه آشنا شدم.

ایشان نیاز به هیچ کارآموزی در ادامه کارشان در وزارت خارجه ندارند، بعضی از دوستان گفتهاند عملکرد در سطح وزیر خارجه 

متفاوت است البته ایشان باید جور دیگری کار کند و معذورات خاص خودش را دارد اما آنجایی که به مرزهای خاص می رسیم در 

چهارچوب کل نظام باید حرکت کند. آقای عراقچی را از روزی که در سال ٦٨ – ٦٩ شناختم که فارغالتحصیل دانشکده بود و قبل 



از آن در سپاه بود هیچ تغییری در روحیات، ادبیات و تعامل این فرد با دیگران ندیدم. ایشان با دیپلماتهایی که در تماس بود 

احترام آنها را برمیانگیخت این هنر یک دیپلمات است، ما به چنین کسی و چنین توانی میدان عرض اندام جدی بدهیم و من به 

شما عرض میکنم که عراقچی یار و دوست شفیق و صدیق رئیس جمهور و هیأت دولت و در خیمه ولایت پاسدار ارزشهای نظام 

خواهد بود.

٢-آقای هادی قوامی : تامین منافع ملی و افزایش ثروت ملی که یکی از ماموریتهای اصلی سیاست خارجی دولت چهاردهم است 

بدون انجام دیپلماسی اقتصادی سایر ماموریتهای این وزارتخانه را به دور تسلسل خواهد رساند.

ما در گذشته با دیگر کشورها قرارداد میبستیم اما رها میشد چرا که وزارتخانههایمان لحاظ اقتصادی ندارند، بنابراین از آقای 

عراقچی میخواهیم حتما این مهم را در سفارتخانهها مورد توجه قرار دهند.

یکی از مزیتهای مناطق پیرامونی کشورمان این است که با همسایگان زیاد و آبهای آزاد در ارتباط هستیم و میتوانیم این 

موقعیت استثنایی را به فرصت و قوت تبدیل کنیم کما این که رهبر معظم انقلاب نیز بر این تاکید فرمودند، بنابراین دیپلماسی 

اقتصادی به ضرورت ساختاری و اجتناب ناپذیر در اسناد خرد و کلان و به دورنمای کشور تبدیل شده است.

در چهارچوب تعامل و اتصال پیوسته و هوشمندانه و منفعت محور با بازارهای جهانی میتوانیم فضا را به سمتی ببریم که در آن 

لحاظ اقتصادی در وزارت امور خارجه برجسته شود. همچنین دستیابی به چشمانداز اتخاذ رویکرد جدید در عرصه دیپلماسی 

اقتصادی طلب میکند و میطلبد که در سفارتخانهها با نگاه گسترش بخش خصوصی رویکردی که اقتصاد و سیاست خارجی را به 

سمت دستیابی به اهداف تعیین شده در اسناد بالا دستی برساند در پیش بگیریم.

در برنامه هفتم توسعه که دولت چهاردهم بر آن اکتفا کرده است بر رشد ٨ درصدی اقتصاد تاکید شده که برای رسیدن به آن در ٥ 

سال پیش رو حداقل باید ٢٠٠ میلیارد دلار سرمایه گذاری کنیم که بخشی از آن طرف سرمایه گذاری خارجی انجام میشود که 

حداقل باید ٦٠ میلیارد دلار زمینه سرمایه گذاری خارجی را فراهم کنیم تا به رشد ٨ درصدی برسیم.

از سال ١٣٣٥ تا ١٤٠٢ متوسط سرمایه گذاری خارجی در سال به دو میلیارد دلار نرسیده است، بنابراین رسیدن به ٦٠ میلیارد 

دلار نگاه جدیدی میخواهد که در برنامه آقای عراقچی به ضرافت آمده است. ضمن اینکه باید تلاش کنیم که بتوانیم سیاست 

خارجی را در مدار پیشرفت اقتصادی و بهره گیری از ظرفیت این بخش قرار دهیم و در این راه حتما مانع زدایی و تسهیل گری و 

امیدبخشی به فعالان اقتصادی موثر است، همچنین اولویت بخشی به دیپلماسی اقتصادی درون زا و برون گرا، متکی به دانش و 

فناوری سه مؤلفه مهم در سیاستهای اقتصاد مقاومتی است که رهبر معظم انقلاب بر آن تاکید فرمودند.

این به درستی در برنامه آقای عراقچی جانمایی شده است و در برنامه کلی دولت هم آمده است، بنابراین ما باید کمک کنیم به 

آقای عراقچی رای بالا بدهیم چرا که این پیام را به دنیا میرساند که مجلس حتما به دولت کمک میکند و زمینه لازم برای مانع 



زدایی و دستیابی به سیاست اقتصاد مقاومتی را فراهم خواهد کرد، ضمن اینکه باید تلاش کرد در جهت پیشبرد سیاست همه 

جانبه حسن همسایگی با توجه به فرصتهای عظیم سیاسی و اقتصادی که در حوزه فرهنگی و تمدنی ایران وجود دارد مورد توجه 

قرار گیرد و در این زمینه لازم است بحث را به سمت اهمیت مرز ببریم و از غرب رفیع تا شرق وسیع و از شمال بارانی تا خلیج 

همیشگی فارس را به یک فرصت و قوت تبدیل کنیم.

اینکه دائم از مرزهای غربی پیام کولبری و فشار بر مرزنشینان یا از شرق تهدید داشته باشیم نمیتوان تحقق رشد ٨ درصدی 

اقتصادی را فراهم کرد. بنابراین باید مرز به منشا ورود مطمئن و پایدار ارز تبدیل شود تا به بانک مرکز و وزارت امور اقتصادی و 

دارایی برای تنظیم درست سیاست اقتصادی کمک کند. لذا تلاش میکنیم در حوزه دیپلماسی اقتصادی، میدان دیپلماسی را 

گسترش دهیم ضمن اینکه آقای عراقچی میتواند برای تحقق این مهم از ظرفیت آفریقا، آمریکای لاتین و شرق آسیا استفاده کند.

بحث مهم مدیریت تخاصم با ایالات متحده امریکا و مقابله با سیاستهای خصمانه آمریکا و رژیم سهیونیستی فصل و ادبیات 

جدیدی است که در برنامههای آقای عراقچی مشاهده میشود.

سخنان وزیر پیشنهادی در دفاع از برنامه خود:

بر خود فرض می دانم در ابتدای عرایض خود یاد و خاطره برادر اخلاق مدار و مخلص خود وزیر شهید دکتر امیر عبداللهیان را 

گرامی بدارم که به تعبیر مقام معظم رهبری وزیری پرکار، فعال، با اعتقاد و مذاکره کننده ای دقیق و باهوش بود. این معیارها 

سرلوحه کاری من در دولت چهاردهم نیز خواهد بود.

اول، به برکت مولفه های قدرت در عرصه های مختلف، اکنون «تراز راهبردی ایران» در منطقه و فرامنطقه ارتقاء فوق العاده ای 

یافته است. دستگاه دیپلماسی باید این دستاورد را پاس بدارد، بر آن بیفزاید و فرصت های حاصل از آن را در جهت تامین منافع، 

امنیت ملی و پیشرفت اقتصادی، کشف و به ثروت ملی تبدیل کند.

برای تولید ثروت، سیاست خارجی باید در مدار پیشرفت اقتصادی کشور قرار گیرد و همسو با اهداف برنامه هفتم توسعه حرکت 

کند. بدین منظور، تمامی ظرفیتهای دیپلماسی برای کسب سهم شایسته از بازارهای جهانی، گشایش مسیرهای جدید، 

مانع¬زدایی، تسهیلگری و امیدبخشی به فعالان اقتصادی اعم از دولتی و خصوصی به کار گرفته خواهند شد.

وضعیت مرزها سومین محور برنامه کاری وزیر پیشنهادی امور خارجه است. مرزهای ما ضامن امنیت و آرامش ما هستند. در امتداد 

سیاست همسایگی بلاواسطه، و تلاش برای به حداقل رساندن اختلافات و پیونددهی زیرساختی با همسایگان در حوزه های مختلف، 

«دیپلماسی مناطق مرزی» را به عنوان ابتکاری جدید با بهره گیری از ظرفیت شهرها و استان های مرزی، پیش خواهیم برد. نقش 

و مشارکت مقامات محلی و نمایندگان محترم استان های مرزی در این مسیر برجسته خواهد بود.



سیاست خارجی ما باید حضور فعال و اثرگذار در برابر امواج و حوادث منطقه ای و جهانی داشته باشد. این وظیفه ای است که مقام 

معظم رهبری در سخنرانی روز تنفیذ بر ما تکلیف فرمودند. وزارت امور خارجه دولت چهاردهم کنشگرانه، فعالانه و اثرگذار به ایفای 

نقش در عرصه های منطقه ای و جهانی خواهد پرداخت و هرگز منفعل نخواهد بود.

سیاست حسن همسایگی همچنان با قوت به پیش خواهد رفت و تلاش می شود فرصت های عظیم سیاسی و اقتصادی در حوزه 

همسایگان به ثمربخشی منجر شوند.

چین، روسیه و دیگر کشورهایی که در زمان سختی و تحریم همراه ما بوده اند، قدرت های نوظهور، و عرصه های جدید در آفریقا، 

آمریکای لاتین و شرق آسیا در اولویت روابط خارجی دولت چهاردهم قرار دارند.

اگر اروپا رفتارهای نادرست و خصمانه خود را نسبت به جمهوری اسلامی ایران اصلاح کند، در فهرست اولویت های ما قرار خواهد 

گرفت. و بالاخره، سیاست ما در مورد آمریکا، سیاست «مدیریت تخاصم» خواهد بود.

عراقچی در تبیین ششمین محور کاری خود تصریح کرد که در رابطه با تحریم ها، سیاست ما بر اساس فرمایش مقام معظم رهبری 

مد ظله العالی در دیدار اخیر با نمایندگان محترم مجلس، متوجه خنثی سازی تحریم ها، و همزمان تلاش برای رفع آنها است. 

سیاست خارجی در زمینه خنثی سازی و بی اثرسازی تحریم ها در خدمت دولت خواهد بود.

وزارت امور خارجه از تکلیف دیگر خود برای برطرف کردن تحریم ها نیز غفلت نخواهد کرد و با بهره گیری از تجربیات گذشته، در 

انجام این تکلیف نه تعجیل خواهد شد و نه به دام مذاکرات فرسایشی خواهیم افتاد.

در کمال دقت و امانت، و با استفاده از مجموعه توان سیاسی، فنی و حقوقی کشور، برای رسیدن به بهترین توافق تلاش خواهیم 

کرد، و بدیهی است که در هر مرحله «فصل الخطاب» مواضع قطعی نظام، قوانین مجلس، و تدابیر و ارشادات مقام معظم رهبری 

خواهد بود.

دولت چهاردهم پیشبرد «دیپلماسی پارلمانی» و بهرهگیری اثرگذار از ظرفیت کنشگری نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی را 

در جهت کسب و تثبیت منافع، قدرت و عزت ملی در عرصهی روابط خارجی مجدانه پیگیری کرده و آن را تجلّی این بخش از 

فرمایشات رهبر انقلاب در آخرین دیدار با شما عزیزان می داند که فرمودند «مجلس می تواند وزن سنگینی به دولت بدهد، و دست 

دولت را پر کند؛ لذا حضور شما در مسائل سیاسی و بینالمللی و مسائل دیپلماسی مهم است».

عراقچی در توضیح محور هشتم برنامه خود، سربلندی ایران و ایرانی را«مرام دولت چهاردهم» عنوان کرد . ایرانیان خارج از کشور 

مورد حمایت کامل دولت چهاردهم خواهند بود. ما باید نگرانی ها و مشکلات آنها را رفع کنیم و استفاده از ظرفیت های سرشار آنها 

را، به خصوص در حوزه های اقتصادی و علمی، تسهیل کنیم.



«دیپلماسی مقاومت» که برگرفته از «مکتب مقاومت» و محصول رشادت های شهید قهرمان حاج قاسم سلیمانی در طراحی «محور 

مقاومت» است، در کانون توجه سیاست خارجی دولت چهاردهم قرار خواهد داشت.

ما راه را گم نخواهیم کرد، و حمایت بی دریغ، پیوسته و همهجانبه از آرمان فلسطین و مقاومت لبنان، و دیگر جنبش های مقاومت 

که در مبارزه با سیاست های ظالمانه و جنایتکارانه ی رژیم صهیونیستی هستند، در راس  برنامه های ما قرار خواهد داشت.

دولت چهاردهم، تمامی ظرفیتهای سیاسی و دیپلماتیک خود را برای شناساندن اهداف محور مقاومت به افکار عمومی جهانی، 

جلب حمایت کشورهای منطقه، و به رسمیت شناخته شدن بازیگران محور مقاومت در صحنه بینالمللی به عنوان جنبشهای 

مردمی و آزادیبخش، به کار خواهد گرفت.

همه ما سخنرانی شمر زمانه و قصاب غزه را در کنگره امریکا دیدیم. تشویق طولانی یک جنایتکار جنگی در واشنگتن و کف زدن 

های پی در پی باید درسآموز همه کسانی باشد که اندکی به آزادی خواهی و ادعاهای واهی حقوق بشری ایالات متحده امریکا 

خوشبین هستند.

صحنه حضور نخست وزیر رژیم صهیونیستی در کنگره آمریکا نشان داد که نبرد ما با نظام سلطه نبردی دائمی است و ذره ای نمی 

توان به غیر از خود متکی و یا حتی امیدوار بود. باید باور داشت که با دشمنان قسم خوردهای سر و کار داریم که نه تنها کودکان و 

زنان و مردان بیگناه را قتل عام می کنند، بلکه انسانیت و شرافت را هم به مسلخ می برند، و ابایی ندارند که در برابر دادگاه تاریخ و 

قضاوت جهانی بایستند، و بی شرمانه برای جنایت و جنایتکار کف بزنند.

در مورد برجام ساعتهای طولانی بحث و بررسی شده است. بنده قصد ندارم وارد این مباحث شوم. نکاتی که در جلسه مجلس 

مطرح شد، پاسخ لازم را دارد و یا میتوان در  رابطه با آن توضیح داد اما بنده با آنها کاری ندارم.

برجام هرچه که بود اما نمیتوان این نکته را از آن دور نگاه داشت که وقتی رییس جمهور فعلی آمریکا سر کار آمد و درخواست 

کرد که امریکا به برجام باز گردد و برجام احیا شود، تصمیم نظام این بود که با حفظ مواضع قطعی نظام و در چهارچوب قانون اقدام 

راهبردی، به این درخواست پاسخ داده شود.

در فروردین ١٤٠٠ مذاکرات احیای برجام در چهارچوب مواضع قطعی نظام که مقام معظم رهبری آن را مشخص فرمودند، از سر 

گرفته شود لذا مقام معظم رهبری در سخنرانی عمومی خود شروطی را در این بخش مطرح کردند و ایشان از آن شروط به عنوان 

مواضع قطعی نظام یاد کردند. همچنین باید یادآور شوم که قانون اقدام راهبردی در همان مقطع نیز به تصویب رسیده بود.

وقتی که بنده در فروردین ١٤٠٠ مذاکرات احیای برجام را طراحی کردم، این موارد در چهارچوب مواضع قطعی نظام و با توجه به 

قانون اقدام راهبردی بود. بنابراین دوستانی که پیگیر نظر بنده در رابطه با قانون اقدام راهبردی هستند باید مطلع شوند که بنده 

پایبندی به اقدام راهبردی را نه در حال حاضر که در فروردین ١٤٠٠ نشان دادم.



شش دوره از مذاکرات احیای برجام با مدیریت بنده صورت گرفت، این مذاکرات در چهارچوب قانون اقدام راهبردی و در چهارچوب 

مواضع قطعی نظام صورت گرفت. لذا حتما نمایندگان به خاطر دارند که در دوره دوم آن مذاکرات مقام معظم رهبری در سخنان 

خود نیز خطاب به بنده و تیم مذاکره کننده فرمودند: «حسب الله بگویید و جلو بروید، و مردم را خرسند کنید». بنابراین سیاست 

ما همچنان بر پایه همین اصول خواهد بود.

سیاست احیای برجام توسط دولت شهید رییسی ادامه پیدا کرد، مذاکرات ناتمام بنده توسط برادر عزیزم دکتر علی باقری در دولت 

شهید رییسی ادامه پیدا کرد و هنوز هم به گفته وی وزارت امور خارجه همچنان در طول سالها ادامه داشته و این مذاکرات ٢ بار 

تا مرحله توافق نهایی پیش رفت و به دلایلی که بنده مطلع نیستم، انجام نشد.

همچنین یک الی دو ماه گذشته وزارت امور خارجه ایران با دو کشور چین و روسیه بیانیه مشترکی را امضا کردند و امریکا را به 

بازگشت به برجام دعوت کردند. بنابراین به اعتقاد بنده این مواضع، مواضع کاملا روشنی است.

نمایش این فیلم برای بنده جای تعجب داشت، چرا که این فیلم سند افتخار بنده است. بنده در جمله آخر این فیلم اذعان کردم که 

ترامپ قادر نیست که برجام را از بین ببرد و این مساله کاملا روشن است. بنابراین بنده نگفته ام که ترامپ از برجام خارج نخواهد 

شد. لذا همین رویه هم اتفاق افتاد.

وقتی که امریکا از برجام خارج شد، در دو نوبت تلاش کرد و در شورای امنیت قطع نامه برد تا برجام را از بین ببرد و به نوعی قطع 

نامههای گذشته را بازگرداند که در هر دو نوبت هم شکست خورد. این در حالی است که در گذشته سابقه نداشته که امریکا قطع 

نامه ای را به شورای امنیت ببرد و آن قطع نامه با ١٣ رای مخالف مواجه شود.

بنابراین مذاکره برای رفع تحریمها در هر شکل و قالبی که باشد سیاست جمهوری اسلامی ایران بوده است و در دولت شهید 

رییسی هم ادامه پیدا کرده است. البته جدای از ایراداتی که داشته یا نداشته، باید بگویم ما با دوستان مخالف برجام ساعتها 

مذاکره کردیم و این روشن است که هر کاری محل بحث خواهد بود.

بحث رفع تحریم ها به صورت عزتمندانه و شرافتمندانه پیگیری خواهد شد، همانطور که در کمیسیون ها قول دادم با تعامل و 

همفکری با مجلس صورت خواهد گرفت تا به یک اجماع و درک مشترک برسیم.

ما در برجام به همراه شهید فخری زاده از نزدیک کار کرده بودیم، لازم نیست که جزئیات آن اعلام شود اما همان نشانی که ما 

گرفتیم نیز شهید فخری زاده نیز گرفت.



بنده به تمام منتقدین احترام میگذارم و ایرادات و سوالات آن ها را با سعه صدر پاسخ می دهم، آقای ثابتی من نمی گویم مرگ بر 

وطنی که هموطنم عراقچی است بلکه می گویم جانم فدای وطنی که منتقد دولت اجازه می دهد بدون لکنت صحبت کند و ولایت 

پذیری مجلس را زیر سوال ببرد. من به تمام منتقدین احترام می گذارم.

در محیط سیال و متغیر نظام بین الملل و با وجود بازیگران دولتی و غیردولتی دارای منافع متمایز آینده به عنصر عدم قطعیت، 

آشفتگی و غافلگیری دچار است لذا شناخت حقیقی از روندها و پیش بینی دقیق از آینده، همچنین دفع تهدیدات و بهره گیری از 

فرصت ها ضرورتی اجتناب ناپذیر است.

اگر می خواهیم در برابر تهدیدات بایستیم و کانون های خطرآفرین را خنثی کنیم و از فرصت ها بهره ببریم؛ اگر می خواهیم مرزها، 

هویت، استقلال و آزادی ایران عزیز در امنیت باشند؛ اگر می خواهیم هزینه تقابل با ایران را افزایش دهیم؛ اگر می خواهیم قدرت 

های بزرگ با ما با احترام و از موضع برابر گفتگو کنند؛ اگر می خواهیم اقتدار بین المللی خود را افزایش دهیم؛ باید آگاهانه به 

استقبال از تغییرات در نظام بین الملل برویم و از تمامی فرصت ها استفاده کنیم؛ باید همگان از دوقطبی های کاذب و هزینه ساز 

در سیاست خارجی فاصله بگیریم و دغدغه اصلی ما تنها سربلندی ایران و اسلام باشد.

اگر بخواهم سیاست خارجی دولت چهاردهم را در یک  فراز خلاصه  کنم، عبارت خواهد بود از «بسترسازی برای افزایش ثروت، 

قدرت و منزلت جمهوری اسلامی ایران.»

ما نه دلخوش به لطف دیگران هستیم، و نه در انتظار تغییرات در سیاست دیگران می مانیم. ما نه به دست و زبان کسی چشم 

دوخته ایم، و نه به تغییرات افراد در عرصه جهانی دل بسته ایم. سیاست خارجی ما عرصه ی خوداتکّایی، درون زایی و برونگرایی 

است.

ما در تعقیب منفعت، امنیت و عزّت سرزمین و مردم خود با دنیا تعامل خواهیم کرد، به تعمیق دوستی ها، بهره مندی از رقابت ها و 

مدیریت تخاصمها خواهیم پرداخت؛ و در برابر زیاده خواهی ها، عناد ورزی ها، تلاطم ها و طوفان ها خواهیم ایستاد و هراسی به دل 

راه نخواهیم داد.

اگر به عنوان وزیر امور خارجه به اینجانب اعتماد کردید، من، سید عباس عراقچی، سرباز ولایت، وزیر دولت، پاسخگوی مجلس، و 

حافظ منافع ملت و نماینده شایسته آنان در خارج از کشور خواهم بود.

همان طور که در میدان دفاع مقدس از وجب به وجب خاک ایران دفاع کردیم، در میدان دیپلماسی نیز از ذره ذره منافع، امنیت و 

عزت این مرز و بوم دفاع خواهم کرد. عهد می بندم که «برای ایران» هر کجا لازم باشد جان، و هر کجا لازم باشد آبروی خود را در 

طبق اخلاص قرار دهم.



٢- بررسی صلاحیت و برنامه های وزیر پیشنهادی بهداشت آقای ظفرقندی

گزارش کمیسیون بهداشت و درمان:

وزیر پیشنهادی ضمن معرفی و بیان سوابق عینی و اجرایی خود موضوعات زیر را به عنوان برنامه ارائه نمودند.

 

در اجرای ماده ٢٠٢ آییننامه داخلی مجلس شورای اسلامی، کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی، پس از وصول 

شرح حال، برنامهها، سوابق و سمتهای علمی و اجرائی و سایر امتیازات قابل استناد جناب آقای دکتر محمدرضا ظفرقندی وزیر 

پیشنهادی بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، نسبت به بررسی صلاحیت، انطباق مدارک، سوابق و برنامههای وزیر پیشنهادی و 

تطبیق آنها با اسناد بالادستی اقدام نمود که گزارش آن به شرح ذیل به استحضار نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 

میرسد.

 

شرح استعلامات: 

 

فلوشیپ رشته جراحی عروق تروما از دانشگاه پزشکی شهید بهشتی ایشان بر اساس نامه شماره ١٢١/٣٨٩  مورخ  ١٤٠٣/٥/٢٢ 

معاونت حقوقی و امور مجلس وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تأیید گردید.

 

حضور در جبهه و ٢٥ درصد جانبازی ایشان بر اساس نامه ٥٥٠٣١ مورخ ١٤٠٣/٥/٢٧ معاونت حقوقی و امور مجلس بنیاد شهید و 

امور ایثارگران تأیید گردید.

 

شرح توضیحات و تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادی درکمیسیون: 

 

جناب آقای دکتر ظفرقندی در توضیحات حضوری خود بر موارد زیر تاکید نمودند:

 



  -لزوم تحقق اهداف نظام سلامت مبتنی بر سیاستهای ابلاغی مقام معظم رهبری، قانون برنامه هفتم و اسناد بالادستی

 

  -تحقق رویکرد سلامت همه جانبه و انسان سالم و توجه به اولویت پیشگیری بر درمان در همه قوانین، سیاستهای اجرایی و 

مقررات کشور

 

  -تحکیم تولیت یکپارچه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در امر سیاستگذاری، برنامهریزی، نظارت و ارزشیابی راهبردی 

در استقرار مداخلات سلامت

 

  -لزوم تحقق تأمین منابع مالی پایدار با پیگیری مستمر جهت تخصیص کامل منابع تعیین شده و ردیفهای مصوب نظیر یک 

درصد مالیات بر ارزش افزوده، ١٠ درصد هدفمندی یارانهها و. ... 

 

  -توسعه کمی و کیفی بیمه های بهداشتی و درمانی با اصلاح نظام پرداخت جهت کاهش پرداخت از هزینه خانوار

 

 -تعمیق رویکرد و فرآیندهای ادغام آموزش و پژوهش و بهداشت و درمان به منظور تقویت تولید دانش جهت پاسخگویی به 

نیازهای حوزه سلامت

 

 -اصلاح ساختار و فرآیندهای ارائه خدمات جهت سهولت سطح دسترسی مردم به خدمات پایه و تخصصی سطح بندی شده 

سلامت

 

 -حفظ و ارتقاء سلامت روانی و اجتماعی جامعه با تاکید بر تحکیم بنیان خانواده و مدیریت آسیبها و عوامل خطر

 

 -تعهد بر ساماندهی نظام دارویی و تجهیزات پزشکی و نظارت کامل بر تولید، مصرف و واردات محصولات سلامت



 

  -حفظ و توانمندسازی منابع انسانی، حمایت و صیانت از حقوق حرفهای و کرامت و منزلت  آنان بر اساس نیازهای نظام ارائه 

خدمات سلامت

 

  -توسعه فرایندهای تشخیصی و درمانی مبتنی بر شواهد علمی با کیفیت مطلوب در دسترس همگان، عادلانه، با نگاه ویژه بر 

سلامت الکترونیک و هوش مصنوعی

 

  -هوشمندسازی جامع شبکه سلامت و اقدام جهت عملی نمودن موارد مربوط به پرونده سلامت الکترونیک

 

  -توجه ویژه به جامعه پزشکی با اولویت بهداشت و پیشگیری بر درمان

 

  -تعهد به پرهیز از سیاسی کاری و انتصابات حزبی

 

تعهد به انجام قوانین مصوب برنامه هفتم در زمینه تعالی خانواده و جوانی جمعیت

 

تلاش برای توسعه زیرساخت های سلامت الکترونیک و استفاده از فناوری اطلاعات و هوش مصنوعی در نظام سلامت

 

 پیگیری حل مشکل کمبود مستمر برخی اقلام دارویی، لوازم و تجهیزات پزشکی و سایر محصولات سلامت و کاهش سطح 

استاندارد مواد اولیه و محصولات نهایی به دلیل تحریمها و محدودیت شدید تبادلات بانکی

 

 تلاش برای تمرکز زدایی و تفویض اختیارات اجرایی وزارت بهداشت به دانشگاههای علوم پزشکی و نهادهای عمومی و بخش 

خصوصی و تعاونی



 

 پیاده سازی فرآیندهای اثرگذار در ارتقای کمی و کیفی عملکرد دانشگاههای علوم پزشکی در راستای تقویت پاسخگویی و اجرای 

مداخلات مبتنی بر جامعه و تأمین الزامات مورد نیاز برای نیل به اهداف پیشبینی شده برای دانشگاههای مسئولیتپذیر و پاسخگو

             •تقویت نقش آفرینی شورای عالی سلامت و امنیت غذایی به عنوان نهاد مرجع سیاستگذاری و اتخاذ تدبیر بخشی و 

فرابخشی در حوزه سلامت و همراهسازی دستگاههای اجرایی برای تقویت و افزایش کارآمدی فعالیتهای اثرگذار بر سلامت

             •تبدیل ایران به قطب خدمات سلامت منطقه با تبادلات علمی، افزایش جذب دانشجوی خارجی، گسترش گردشگری 

سلامت و افزایش درآمد کشور از طریق صادرات خدمات و محصولات سلامت

             •پیاده سازی راهبردهای اثرگذار در حفاظت مالی از آحاد مردم از طریق پوشش بیمه پایه و اجباری سلامت در برابر 

پرداخت هزینههای سلامت، کاهش هزینههای فاجعهبار و مشارکت عادلانه مردم در تأمین منابع سلامت

             •شناسایی و توجه به متغیرهای اثرگذار بر هرم جمعیتی، سبک زندگی سالم، سلامت روانی اجتماعی، سالمندی، مرگ 

زودرس، کاهش ازدواج و نرخ باروری و مهاجرت و پیامدهای آن بر سلامت جامعه و پیشگیری از آسیبهای اجتماعی همچون 

اعتیاد، رفتارهای پرخطر و خود آسیبرسان

             •حل مشکلات مربوط به روابط ناسالم بین اجزای زنجیره (داروخانه با پزشک و پخش، تامین کننده  با دیگران)، به خطر 

افتادن سلامت و کارایی زنجیره تأمین دارو، و فرهنگ غالب سوداگری بر بازار دارو که باعث آسیب جدی به منافع مصرف کننده 

شده

             •تلاش برای کاهش استفاده از سموم غیرمجاز، به میزان فراتر از حد مجاز و در زمان نامناسب، کاهش استفاده از 

افزودنیهای غیرمجاز، تغییر شرایط نامناسب تولید، توزیع و نگهداری مواد غذایی، زدودن فضای رقابت ناسالم برای کاهش قیمت 

فراورده ها به بهای کاهش ارزش غذایی

             •شفافیت و انضباط مالی در ستاد وزارت بهداشت، سازمانهای وابسته، دانشگاههای علوم پزشکی

            •کاهش پرداخت مستقیم از جیب مردم و کاهش درصد مواجهه خانوارها با هزینههای کمرشکن سلامت با اعمال تمام 

راههای حمایت مالی

             •پیگیری اختصاص کامل ١٠ درصد از بیمه شخص ثالث برای جبران هزینه درمان مصدومان حوادث جادهای

             •ساماندهی پیشگیری از سوء مصرف مواد، دخانیات، الکل و رفتارهای پرخطر



             •رصد مستمر تولیدات غذایی و همراهی با سایر معاونتهای وزارت بهداشت برای اخذ عوارض از انواع چربیهای وارداتی 

دارای اسیدهای چرب اشباع و غیراشباعی(ترانس) بیش از حد مجاز و نوشابههای گازدار مصرفی و صرف منابع حاصل از آنها در 

جهت افزایش سرانه شیر

             •توسعه، ترویج و نهادینه کردن طب سنتی ایرانی بر اساس سیاستهای کلی مقام معظم رهبری

  •تعامل با مجلس شورای اسلامی به عنوان یک ضرورت و استفاده از ظرفیت های مجلس در حل مسائل نظام سلامت

بررسی معیارهای عمومی برنامه وزیر پیشنهادی:

معیارهای لازم جهت تصدی مسئولیت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به شرح ذیل است:

         -حرکت در مسیر قانون

         -انتخاب و بکارگیری مدیران متخصص و متعهد

         -عدالت و مبارزه طلبی با فساد

        -اعمال شیوه مدیریت و حکمرانی انقلابی

         -مردمگرایی

         -خلاقیت و نوآوری

 -مشورت پذیری و اعتقاد به خرد جمعی

 -برنامه محوری با رویکرد پایش عملکرد

  -مبارزه با خویشاوندسالاری در مجموعه تحت مدیریت

انطباق برنامه های ارائه شده با اسناد بالا دستی:

طبق نظر کارشناسی معاونت نظارت، تطبیق برنامه وزیر پیشنهادی با اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که ٦٠ درصد برنامههای 

پیشنهادی با احکام فوق الذکر «منطبق» و ٣٩ درصد موارد نیز «همسو» است. همچنین موردی مبنی بر مغایرت برنامهها با اسناد 

بالادستی یافت نشد. از سوی دیگر در برنامه وزیر پیشنهادی به یک درصد از احکام اشاره ای نشده است، که این میزان تفکیک 

اسناد بالادستی عبارتند از: سیاستهای کلی نظام و قانون برنامه هفتم پیشرفت.

همچنین با در نظر گرفتن چالشهای فعلی نظام سلامت و دغدغههای نظارتی نمایندگان مجلس شورای اسلامی و کمیسیونهای 

تخصصی، مهمترین اولویتهای نظارتی این حوزه در چهار سال آینده به شرح ذیل است؛



توجه ویژه به سلامتی افراد جامعه با توجه به مشکلات فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی مؤثر بر سلامت

 -لزوم ساماندهی فرآیندها و ساختارهای نظارت و ارزیابی بر کلیه فعالین و فعالیتهای حوزه گیاهان دارویی و روزآمد نمودن 

قوانین، مقررات و استاندارهای مربوطه

 -ضرورت توجه به مسائل و مشکلات (حقوق، استخدام و ...) پرستاران به خصوص پرستاران فعال در عرصه بیماریهای واگیردار

 -الزام پوشش بیمه سلامت برای تمامی آحاد جمعیت کشور

 -تأمین دارو (به خصوص بیماران خاص و صعبالعلاج) و مواد مصرفی پزشکی مورد نیاز و حمایت از تولیدکنندگان تجهیزات 

پزشکی و تأکید بر توزیع عادلانه دارو

 -تسهیل صدور مجوز تأسیس بیمارستان در مناطق محروم و دورافتاده

بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی:

کمیسیون بهداشت و درمان، پس از بررسی برنامههای وزیر پیشنهادی، نتیجه را به شرح زیر به استحضار، نمایندگان محترم مجلس 

شورای اسلامی میرساند:

نتیجه گیری و نظر نهایی: 

اعضای کمیسیون بهداشت و درمان با استماع مجموعه برنامهها و سیاستها و سابقه عملکردی و مسئولیتی و سطوح علمی، 

همچنین برنامهریزی مؤثر در امر بهداشت و درمان کشور، آقای دکتر محمدرضا ظفرقندی را واجد شرایط تصدی وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی دانستند.

گزارش کمیسیون آموزش و تحقیقات:

مقدمه:

در سیاست های کلی سلامت بر ارتقاء نظام انتخاب، ارزشیابی و تعلیم و تربیت اساتید و دانشجویان و مدیران در محیط های علمی 

و دانشگاهی متناسب با ارزش های اسلامی اشاره شده است. تدوین، تعیین خطی مشی ها و نیز برنامه ریزی و اجرای برنامه های 

تربیت نیروی انسانی گروه پزشکی از وظایف مصرح قانونی وزارت بهداشت به شمار می آید.

با عنایت به اهمیت آموزش پزشکی در نظام سلامت کشور، کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری، صلاحیت وزیر پیشنهادی وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی را با دقت بررسی نمود که نتیجه این بررسی، به شرح زیر تقدیم می گردد.

بخش اول: انطباق مدارک و سوابق وزیر پیشنهادی



جناب آقای دکتر ظفرقندی دانش آموخته دانشکده پزشکی دانشگاه تهران می باشند. تخصص جراحی را از دانشگاه علوم پزشکی 

تهران اخذ نمود و دوره فلوشیپ جراحی عروق و تروما را در دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی گذرانده است. ایشان حدود شش 

سال رئیس سازمان نظام پزشکی ایران بوده اند و هشت سال مدیریت دانشگاه علوم پزشکی تهران را برعهده داشته اند.

بخش دوم: شرح توضیحات و تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادی در کمیسیون

در جلسه کمیسیون با آقای دکتر ظفرقندی به اولویت های زیر اشاره شد:

١ - ارتقاء آموزش پزشکی دانشگاهها

٢ - همکاری متقابل و بهتر با شرکتهای دانش بنیان که در حوزه سلامت فعالیت می نمایند.

٣ -بهره مندی عادلانه همه مردم به خدمات سلامت کشور

٤ -توجه به نیازهای دانشجویان دانشگاههای علوم پزشکی و دستیاران پزشکی مشغول خدمت در  شبکه سلامت و حل مشکلات 

پزشکان و پرستاران برای نگهداشت کادر درمان کشور

٥ـ ساماندهی وضعیت دارویی کشور

٦ - استفاده از طب سنتی ایرانی از مسیر پژوهش های علمی-دانشگاهی

بخش سوم: بررسی معیارهای عمومی برنامه وزیر پیشنهادی

بر اساس گزارش معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی، برنامه وزیر پیشنهادی از نظر شاخص های تناسب، واقع گرایی، صراحت، 

انسجام، جامعیت، سنجش پذیری و آینده نگری «مطلوب» ارزیابی می شود ولی از جهت شاخص های شفافیت و زمان بندی در 

وضعیت «متوسط و ضعیف» می باشد.

بخش چهارم: انطباق برنامه¬های ارائه شده با اسناد بالادستی

بر اساس گزارش معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی، تطبیق برنامه وزیر پیشنهادی با اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که ٦٠ 

درصد برنامههای پیشنهادی با احکام فوقالذکر «منطبق» و ٣٩ درصد موارد نیز «همسو» است. در برنامه وزیر پیشنهادی به ١ 

درصد از احکام نیز اشارهای نشده است. همچنین موردی مبنی بر مغایرت برنامهها با اسناد بالادستی گزارش نشد.

بخش پنجم: بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی

جناب آقای دکتر ظفرقندی متخصص جراحی -  فلوشیپ جراحی عروق و تروما می باشند. ایشان استاد تمام دانشگاه علوم پزشکی 

تهران هستند و جراحان بسیاری را آموزش داده اند. ایشان برنده جایزه استاد برتر آموزشی دانشگاه علوم پزشکی تهران و رئیس 

انجمن علمی جراحی عروق ایران می باشند. آقای دکتر ظفرقندی در زمان جنگ تحمیلی و بعد از آن، در درمان مجروحین جنگ 



تحمیلی نقش مهمی داشته اند و براثر حضور مداوم در جبهه های جنگ، جانباز شیمیایی نیز شده اند. همچنین پژوهشهای مفیدی 

در زمینه بیماریهای تروما و مجروحین شیمیایی جنگ تحمیلی انجام داده اند.

نتیجه گیری و نظر نهایی کمیسیون

بررسی برنامه های پیشنهادی جناب آقای دکتر ظفرقندی نشان می دهد که ایشان از تسلط خوبی بر مسائل آموزش پزشکی و 

درمانی کشور برخوردار می باشند. وی پیشینه مناسبی از جمله مدیریت بهترین دانشگاه علوم پزشکی کشور دارا می باشند. در 

نهایت با توجه به تعهد ایشان جهت ارتقاء آموزش پزشکی کشور، کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری من حیث المجموع با 

پیشنهاد تصدی ایشان برای پست وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، با اکثریت آراء موافقت نمود.

مخالفان:

١-آقای روحالله عباسپور : بنده روز گذشته همین جا در موافقت با کلیات وزرای پیشنهادی رئیس جمهور صحبت کردم اما این به 

آن معنا نیست که اگر در برخی موارد مسئلهای باشد بخواهیم از آن چشمپوشی کنیم.

مخالفتم با وزیر پیشنهادی بهداشت در چند زمینه است، مدت مدیدی است که ما با چالشهای اساسی در حوزه بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی مواجهایم تا جایی که اقدامات گذشته در حوزه مسائل بهداشتی و درمانی در کشور مصائب امنیتی امروز را ایجاد 

کرده است.

از ٢٨٢ نماینده حاضر سوال میکنم کدام یک از شما در حوزههای انتخابیه خود در بحث مسائل بهداشتی، درمانی، پزشک عمومی، 

متخصص، پرستاران و موارد دیگر مشکل ندارید؟ با توجه به اینکه مجلس یازدهم طرح دو فوریتی برای افزایش پذیرش بخش 

پزشکی را مصوب کرده است آقای دکتر ظفرقندی باید پاسخ بدهند چرا با افزایش پذیرش در حوزه وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی مخالفت کردهاند.

دکتر پزشکیان پشت همین تریبون اعلام کرد که همه درمانم در حوزه درمان دولتی بوده و در کنار تدریس، درمان در بیمارستان 

دولتی را دنبال کرده، مطب نداشته و در بیمارستان خصوصی به درمان نپرداخته است. آقای دکتر ظفرقندی شما با عنایت به اینکه 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی هستید و رئیس مرکز آموزش تحقیقات هم بودهاید در کنار این مسائل به فعالیتهای درمانی در بخش 

خصوصی اقدام کردید. در واقع در کنار بیمارستانهای دولتی اقدام به تأسیس مطب کردید، آیا این جهتگیری شما با جهتگیری 

رئیس جمهور میتواند همخوانی داشته باشد.

آقای دکتر ظفرقندی شما در حالی که رئیس سازمان نظام پزشکی بودید افزایش تعرفههای درمان در بخش خصوصی را مصوب 

کردید و همین مسئله در مخالفت با محرومیت زدایی است زیرا وقتی تعرفههای درمانی افزایش مییابد محرومان جامعه به خوبی 



نمیتوانند نسبت به سلامت و درمان خود بیندیشند و اقدام کنند. همین افزایش تعرفه باعث میشود پزشکان از بخش دولتی به 

بخش خصوصی هجرت کنند و بیمارستانهای دولتی دچار چالش اساسی میشوند، آیا این مسئله با جهتگیریهای دولت آقای 

پزشکیان همخوانی دارد.

وقتی گذشته سیاسی آقای ظفرقندی را بررسی میکنیم بیشتر از اینکه از ابزار جراحی برای درمان مردم استفاده کند، قلم به دست 

بیانیههایی که در جهت تضعیف نظام و حمایت از اغتشاشات و جریانهایی که ساخته و پرداخته بیرون مرز است و در جهت تجزیه 

کشور و براندازی نظام بوده را صادر کرده است.

سال گذشته جامعه اسلامی پزشکان که آقای ظفرقندی دبیرکل آن است نسبت به جنبش سال ١٤٠١ بیانیهای صادر کرده و آن را 

به عنوان جنبش پاک در جهت عدالتخواهی تعریف میکند، در حالی که یک اقدام ضد ارزشی است که دشمن همه ظرفیتها و 

قابلیتهای خود را برای تجزیه کشور و براندازی این نظام مقدس اسلامی به کار گرفته است.

با کلیت برنامههای رئیس دولت چهاردهم موافقم، با تصدی آقای ظفرقندی در وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مخالفم. 

باید گذشته را مرور کنیم و ببینیم آیا امکان دارد امروز این جایگاه عظیم حکمرانی را به وی واگذار کنیم.

٢-آقای مالک شریعتی : تخصص و توانمندی آقای ظفرقندی برای همه ما محرز است، اما این یک شرط لازم بوده و کافی نیست، 

اگرچه برخی کارشناسان معتقد هستند که وزارت بهداشت لزوما توسط پزشکان به خوبی اداره نمیشود و این یک امر کاملا 

مدیریتی است.

سوابق، جبهه و جهاد ظفرقندی برای ما روشن است، با این حال ملاک حال فعلی افراد است، شاخصهای دوازده گانه ای که مقام 

معظم رهبری برای ما تعیین کردند، به عنوان میثاق بین دولت و مجلس بوده و پیش چشم ماست.

نگرش ملی و بین جناحی، اعتقاد از بن دندان به نظام اسلامی و امید به آینده از جمله شاخصههایی است که رهبری برای انتخاب 

وزرا مد نظر قرار دادند. اگر به درستی بررسی کنیم میبینیم این شاخصهها درباره آقای ظفرقندی چه جایگاهی دارد.

سیاسیترین و جناحیترین مواضع از سوی آقای ظفرقندی و تشکل زیرمجموعه وی اتخاذ شده است، کوی دانشگاه ٧٨ و فتنه ٨٨ 

از جمله این موارد است. آقای ظفرقندی نه در ١٠ سال گذشته که در یک سال گذشته سخنرانی کرده و در این زمینه بیانیه داده و 

سخنرانی کردند.

این در حالی رخ میدهد که این موارد از جمله خطوط قرمز رهبری قلمداد میشود. همچنین آقای ظفرقندی اغتشاشات سال 

١٤٠١ را یک جنبش پاک قلمداد کردند و آن را ناشی از انتقاد مردم تحت ستم عنوان کردند.



ما در بررسی برنامه ظفرقندی رویکرد سیاسی نداریم، رهبری تاکید داشتند در موضوع جناحبندیهای سیاسی همواره تاکید بر 

رفاقت و انس با همدیگر است اما در برخی موارد و مسائل رویکردها متفاوت است و باید حتما خطوط قرمز و خطوط فاصل رعایت 

شود. مساله فتنه و فتنهگران از مسائل مهم خطوط قرمز است. ایشان فرمودند: فتنه نابخشودنی است.

چرا فتنه در خطوط قرمز ما قرار دارد، مشارکت ٨٥ درصدی مردم در جریانات گذشته ضایع شد و اثرات کاهش مشارکت تا امروز 

نیز باقی است. برخی کشور را به لبه پرتگاه بردند و دشمنان ما را امیدوار کردند.

فتنه باعث شد تا تحریمها هوشمندانه علیه کشور بیشتر شود، مشاور آقای قالیباف کتابی را به عنوان تاثیر فتنه ٨٨ بر تحریمهای 

جدید آمریکا منتشر کردهاند که توصیه میکنم نمایندگان آن را مطالعه کنند. بحث کمبود دارو و بیماران پروانه ای و تحریم 

اورانیوم ٢٠ درصد بعد از فتنه ٨٨ آغاز شد. لذا امروز آقای ظفرقندی باید این موارد را جبران کنند اما از سران فتنه همچنان 

تمجید میکنند.

ظفرقندی قصد دارد از مجلسی رای اعتماد اخذ کند که زمانی آن را و در سخنرانی مشروع ندانستهاند. این در حالی است که آقای 

پزشکیان هم در همین انتخابات نفر دوم حوزه انتخابیه تبریز بوده و رای آوردهاند. آقای ظفرقندی تاکید داشتند که این انتخابات 

مجلس دوازدهم مهندسی شده است.

ظفرقندی در تمامی جلسات کمیسیونها بر مواضع قبلی خود پافشاری کرده اند، ای کاش آقای ظفرقندی پافشاری خودشان را 

عملا اثبات میکردند و برای رای اعتماد به مجلسی نمیآمدند که از سر تا پای آن را مشروع سیاسی نمیدانند. با این حال با همین 

ملاک که ملاک غلطی است رای اکثریت مجلس حجت است.

آقای پزشکیان با رای ٢٦ درصد مردم در مسند ریاست جمهوری قرار دارد، آقای پزشکیان رییس جمهور همه ما هستند و همه ما 

موظف هستیم تا از ایشان حمایت کنیم و هیچ وقت نخواهیم گفت که وی رییس جمهور اقلیت است.

آمادهایم مواضع اصلاحی آقای ظفرقندی را بشنویم، سابقه آقای ظفرقندی سابقه تند سیاسی است. همچنین وی مطالبی را در 

فضای مجازی منتشر کردهاند که در حال حاضر موجود است. وی در ماجرای اغتشاشات تویبتی را منتشر کرده و گفتند که 

آمبولانسها را پر از نیروی انتظامی کردند. آیا این خدمت به نظام پزشکی کشور است.

به دلیل چنین اظهاراتی چند ده میلیارد به آمبولانسهای کشور خسارت وارد شد، مقام وزارت بهداشت، پزشک بدون مرز نیست. 

وزیر بهداشت مرز بین حق و باطل را باید رعایت کند. مقام وزارت بهداشت، مقام حاکمیت در جمهوری اسلامی است.



٣-آقای محمد پاک مهر : همکاران محترم اکنون صحبت از نظام سلامت و رأی اعتماد به سکان داری این وزارتخانه است، 

وزارتخانه ای خطیر که با جان و سلامت مردم سر و کار دارد، مردم چه از شهر و چه از روستا باشند این وزارتخانه عریض و طویل با 

طیف عظیمی از ماموریت ها در حوزه سلامت است. حوزه سلامت را نباید بازی گرفت.

کمبود بحث درمان، پزشک، موضوع آموزش، مهاجرت، کمبود دارو، شیرخشک و همچنین موضوع چند هزار مراکز بهداشت و چند 

هزار بیمارستان و ... که دارای مشکلاتی هستند باید برطرف شوند بنابراین حوزه طیف وسیعی از ماموریت وزارت بهداشت هستند.

شما می دانید گله مندی در حوزه سلامت در حوزه های انتخابیه بسیار زیاد است که از مهم ترین آن ها می توان به کمبود پزشک، 

پیراپزشک، آمبولانس، تجهیزات پزشکی و ... اشاره کرد و همه این ها موجبات گله مندی مردم را فراهم کرده است. شما می دانید 

وزارت بهداشت با جان مردم سر و کار دارد و همه خدمات آن اورژانسی است بنابراین سکان هدایت را باید شخصی غیرسیاسی 

عهده دار شود، وزارت بهداشت را نباید به افراد سیاسی سپرد. حوزه بهداشت و درمان را نمی توان با سیاسی کاری مدیریت کرد.

آقای پزشکیان همکارمان در کمیسیون بهداشت که خود نیز پزشک متخصص هستند و وزیر بهداشت هم بودند چه شده است که 

سیاسی ترین فرد را برای غیر سیاسی ترین وزارتخانه معرفی کرده است. قطعا آقای ظفرقندی سوابق و عملکرد فراوانی دارد اما 

هرجا مسئولیتی برعهده داشته اند وزن عملکرد سیاسی ایشان از وزن سلامت ایشان بیشتر بوده است. وی سازمان نظام پزشکی را 

در مقطعی انگار به سازمان مخالفان نظام تبدیل کرده بود.

برادران و خواهران نباید سلامت مردم را به فرد سیاسی کار سپرد و نباید با سپردن سکان سلامت کشور به فرد سیاسی معامله 

خطرناکی را برای مردم رقم بزنیم. اکنون به برخی از مواضع سیاسی ایشان اشاره می کنم، در کمیسیون بهداشت و درمان این 

مسائل را خدمت آقای ظفرقندی عرض کردم، به مکاتبه ایشان به بشار اسد یکی از رهبران جبهه مقاومت امروز ما اشاره می کنم، 

گرچه نامه ایشان مربوط به قبل از داعش بود، بیانیه و مواضع ایشان در اوج کرونا آیا با سیاست های نظام همراه بود یا مخالف که 

باید خودشان توضیح دهند. اگر همراه بود توضیح بدهند و اگر هم مخالف بود توضیح بدهند و اگر احساس ندامت دارند و اشتباه 

کرده اند صراحتا به مردم اعلام کنند. یکی از همکاران اعلام کردند اگر دوباره جنگ شود آقای ظفرقندی دوباره به جبهه جنگ می 

رود و ما به این نگاه افتخار می کنیم اما آیا این لیاقت را دارد که نسبت به گذشته خود ابراز ندامت کند، خیلی سخت تر از جبهه 

رفتن است؟ مواضع ایشان را نسبت به جریان فتنه مطالعه کنید، مواضع ایشان را نسبت به اغتشاشات چند سال اخیر بهتر می 

دانید. ایشان نسبت به انتخابات دور دوازدهم انتخابات مجلس شورای اسلامی مواضعی داشتند که اعلام می کنم بحث مهندسی 

انتخابات را مطرح کرده اند. موضوعات مختلفی را در خصوص مشارکت و نظارت استصوابی بیان کرده اند. یک سوال از آقای 

ظفرقندی وجود دارد، معرفی شما به عنوان وزیر ماحصل همان وزارت استصوابی است که شما مطرح کردید و آن را انهدام 

جمهوریت خوانده اید. همین آقای پزشکیان از محل نظارت استصوابی که شما بیان کردید رئیس جمهور شدند. مردم رأی دادند و 

از نمایندگان انتظار رأی اعتماد دارید که معتقد هستید این نمایندگان ماحصل نظارت استصوابی هستند.



درباره برنامه هایی که ارائه دادند به نظر می رسد برخی برنامه های ایشان ماهیت شعارگونه دارد، همکاران عزیز می خواهم چند 

جمله درباره بیانات امام راحل عرض کنم، امام فرمودند اشخاصی که انقلابی نیستند نباید در رأس وزارتخانه ها باشند و نباید به 

مجلس معرفی شوند الا اینکه کارآمد باشند و معتقد به جمهوری اسلامی باشند، همه ما در پیشگاه مردم سوگند یاد کردیم 

خواستار نظام اسلامی باشیم و باید امین و عادل باشیم بنابراین پست های کلیدی باید به افرادی سپرده شود که معتقد به 

جمهوری اسلامی باشند. آقای ظفرقندی سوابق درخشان و ایثارگری دارد اما اکنون چطور است. این مواضعی که گرفتید می توانید 

درباره آن ها صحبت کنید و ما را قانع کنید. بنده غرض شخصی ندارم، برای این سوالات پاسخ قانع کننده نشنیدم و تاکید بر 

مواضع گذشته خود داشته ام.

آقای ظفرقندی برنامه شما برای ترویج سیاست فرزندآوری، ارز ترجیحی و اینگونه مسائل و همچنین گردشگری سلامت چه بوده 

است؟ برنامه شما برای درآمد ٦ میلیارد یورویی از فروش واکسن و تجهیزات پزشکی چه بوده است؟ آقای ظفرقندی شما در 

بیمارستان سینا که دولتی بوده است و همچنین در بیمارستان لاله که خصوصی بوده و در مطب شخصی فعالیت دارید اما رئیس 

جمهور که خود پزشک است در بیمارستان های دولتی فعالیت دارد.

موافقان:

١-آقای رمضانعلی سنگدوینی:این فرصت را غنیمت بشمرید. آیا افرادی که برای وزارت انتخاب شدند، آیا مراجع امنیتی تاییدیه 

نگرفتند؟ بطور قطع استعلامات لازم گرفته شده است.

وزارت بهداشت و درمان بعد از وزارت آموزش و پرورش دومین وزارت خانه پر جمعیتی است که مردم به آن رجوع می کنند و 

دکتر ظفرقندی این فرصت را پیدا کرده است که به مردم خدمت کند.

اصل، حال حاضر افراد است و جامعه نخبگانی و پزشکان ایشان را تائید کرده است. در حال حاضر سیاست های کلی مقام معظم 

رهبری در ١٠ سال گذشته نزدیک به ٣٠ درصد اجرایی شده است در حالی که ایشان بنا دارد سیاست ها را پیگیری و اجرایی کند.

دکتر ظفرقندی را شخصی معرفی کرده است که خودش وزیر بهداشت، چند دوره نماینده مجلس، نایب رئیس مجلس و رئیس 

بیمارستان و در حال حاضر رئیس جمهور است، پس می داند که باید چه کسی را برای چنین وزارتخانه ای معرفی کند.

متاسفانه نارضایتی در بین جامعه و جامعه پزشکی وجود دارد و باید اصلاح شود و دکتر ظفرقندی اعلام کرد که اصلاحات لازم را 

در حوزه بهداشت و درمان انجام خواهد داد بنابراین اگر از ایشان جامعه پزشکی حمایت کرده است باید آن را سرمایه دانست.

ایشان از طلایه داران جبهه و جنگ است، جانباز شیمیایی بوده بنابراین مگر می شود این شخص مخالف نظام و رهبری باشد. 

ایشان را شخصیتی پاک دست دانسته و زمانی که در دانشگاه علوم پزشکی مسئولیت داشت از سلایق مختلف استفاده کرده است.



نباید حوزه سلامت را سیاسی کرد، مردم مشکل دارند، باید مراقب باشیم تا مشکلی بر مشکلات مردم اضافه نکنیم.

٢-آقای احمد بیگدلی : من فرزند شهید هستم، پدرم در سنگری که آقای دکتر ظفرقندی جانباز شد به شهادت رسید بنابراین 

آمدهام تا از همسنگر پدرم دفاع کنم.

آقای دکتر ظفرقندی پزشک عمومی دانشگاه علوم پزشکی تهران، تخصص از دانشگاه علوم پزشکی تهران و فوق تخصص از دانشگاه 

علوم پزشکی شهید بهشتی دارد، رئیس سازمان نظام پزشکی بوده است و ریاست بهترین دانشگاه را برعهده داشته است و میداند 

چگونه دانشجو تربیت کند کما اینکه بیش از ٤٠٠ دانشجوی متخصص تروما برای ما تربیت کرده است یعنی اجازه نداده است ارز از 

کشور خارج شود و این در حالی است که هم اکنون تنها در استانبول ٢٥ هزار دانشجوی ایرانی داریم که هر کدام بیش از دو 

میلیارد هزینه دارد.

آقای دکتر ظفرقندی تمام مشکلات، مسائل و درد و رنجهای کادر بهداشت و درمان را میداند، چه کسی گفته است که تعرفه را 

سازمان نظام پزشکی تعیین میکند، من پزشک هستم و عضو هیأت مدیره بیمارستانهای مختلف بودهام بنابراین میدانم که 

شورای عالی بیمه تعرفه را مشخص میکند و فقط یک سال استثنائاً سازمان نظام پزشکی تعرفهها را تعیین کرد که آقای دکتر 

ظفرقندی در آن زمان در این سازمان مسئولیتی نداشت.

چرا میخواهیم امید کادر بهداشت و درمان، بیماران صعبالعلاج و دانشجویان و مردم از این قطار پیاده شود، به خون پدر شهیدم 

قسم آقای دکتر ظفرقندی به نظام و ولایت فقیه التزام عملی دارد چرا که مردم را در انتخابات ریاست جمهوری به مشارکت 

حداکثری دعوت میکرد و تک به تک پزشکان و کادر درمان را برای حضور در پای صندوق رأی تشویق میکرد.

آقای دکتر پزشکیان متخصص امر بهداشت و درمان است و رئیس دانشگاه و وزیر بهداشت و درمان بوده است و در این مجلس 

اصول بهداشت و درمان را در برنامه هفتم نوشته است و میداند به چه کسی باید اعتماد کند ضمن اینکه الان چشم کادر درمان به 

رأی شما است و زمان آن است که وفاق ملی را به معنای واقعی معنی کنیم و با پیروی از منویات رهبری نظام بهداشت کشور را 

پیش ببریم.

دکتر ظفرقندی با هماهنگی مقامات ارشد نظام و استعلام از دستگاههای امنیتی معرفی شدند کما اینکه وزیر محترم اطلاعات در 

کمیسیون اجتماعی اذعان کرد که همه وزرای پیشنهادی استعلام شدند و مورد تأیید دستگاههای امنیتی هستند بنابراین من 

شهادت میدهم آقای دکتر ظفرقندی از بن دندان به نظام اعتقاد دارد و در اول انقلاب نیز تیمهای اضطراری و داوطلبی و بسیج و 

جامعه پزشکی را ایجاد کرد و خود و آقای پزشکیان نیز در آن تیم حضور داشتند.

٣-آقای منصور علیمردانی : دولت وفاق ملی یعنی همه افکار و سلیقهها را باید سوار قطار نظام کنیم و در عین تکثر و سلایق به 

گفتمانی دست پیدا کنیم که حلال مشکلات مردم و حافظ نظام باشد.



مقام معظم رهبری در این جلسه تأکید کردند ارکان مختلف نظام باید یک مجموعه واحد را تشکیل دهند لذا تحقق این هدف 

نیازمند تعامل و همکاری و حتی گاهی اغماض و چشمپوشی است.

انسجام مجموعه ارکان نظام نیاز کشور و مردم است، همچنین رهبری تأکید داشتند موفقیت دولت، موفقیت همه ما است. باید 

صدای واحد در همه مسائل کشور و از سوی همه ارکان نظام شنیده شود.

برخی در دنیا گوش تیز کردهاند تا نشانههای اختلاف را در حرفهای مسئولان پیدا کرده و ارکان نظام باید با صدای واحد آنها را 

مأیوس کنند.

مجلس باید مرکز انتشار افکار مثبت در افکار عمومی باشد، مجلس باید با خودداری از منفیبافی و سیاهنمایی اذهان مردم را 

متشنج نکند.

کشور در حال گذر از چالشها و معضلات جدی است، ما از سویی در منطقهای زندگی میکنیم که دچار بحرانهای فراوان است و 

از سوی دیگر با چالشهای متعدد داخلی مواجه هستیم. تنها یک سال دیگر تا افق سند چشمانداز ١٤٠٤ زمان باقی است اما ما در 

برخی شاخصها در اهداف این سند فاصله داریم.

حوزه سلامت با مشکلات عدیدهای نظیر کمبود نیروی انسانی، منابع مالی و سوءاستفاده از اختیارات قانونی مواجه است، در 

انتخابات اخیر دکتر پزشکیان با تأکید بر عدالت و احقاق حقوق ملت پیروز شد. اکنون کابینه وی در معرض رأی اعتماد مجلس قرار 

دارد. این کابینه به اذعان همه سلایق شاکله سیاسی خاصی ندارد و اشخاصی در آن معرفی شدهاند که به اذعان رئیس جمهور 

دارای صلاحیت و کارآمدی در حوزه خود هستند.

برنامههای آقای ظفرقندی کاملاً همسو و منطبق با اسناد بالادستی کشور است، ایشان از طب ایرانی، جوانی جمعیت و ارتقاء 

بیمارستانهای دولتی حمایت کرده است.

ظفرقندی از جایگاه مسئول نظام سلامت باید پیگیر امور سلامت مردم باشد که بوده است. همچنین او باید مشاور امین در امور 

مربوط به سلامت باشد که این طور بوده است.

همچنین هر نوع سیاسی کاری در وزارت تخصصی را حرام میداند، به واقع اگر وی برای وزارت بهداشت و درمان انتخاب شود از 

همه توان تخصصی خود در این حوزه استفاده خواهد کرد بنابراین نباید بگذاریم تا وزارت بهداشت و درمان توسط سرپرست اداره 

شود.



سخنان وزیر پیشنهادی بهداشت در دفاع از برنامه های خود:

درود به روان پاک شهدا و صدیقین که جانشان را در عهد و میثاقشان نهادند و با درود به همه شهدای عرصه سلامت از زمان 

انقلاب اسلامی تا دوران جنگ تحمیلی و به خصوص آن ها که برای خدمت به مردم و سلامت آن ها در دوران همه گیری کرونا از 

جان خود گذشتند. همکاران عزیزی که اگر بودند امروز از مفاخر جامعه پزشکی محسوب می شدند اما به افتخاری بالاتر دست 

یافتند.

امروز آمده ام تا آماده ورود به عرصه مدیریت خطیبی شوم که با جان انسان ها مرتبط است، حضرت حق می فرماید «هرکه انسانی 

را زنده کند و جانی را نجات دهد مانند آن است که همه انسان ها را زنده کند و این اصالت و حرمت جان انسان است که سنگ بنا 

و محور همه تلاش ها در حوزه سلامت است.

من امروز آماده ام که با تمام توان و ظرفیت و تجربه و همراهی و حمایت گسترده جامعه سلامت کشور تلاش کنم تا مردم به جز 

رنج بیماری، رنج دیگری را تحمل نکنند، این جمله عصاره همه برنامه های حوزه سلامت است و محصول نهایی سیاست های 

ابلاغی مقام معظم رهبری و برنامه های توسعه است.

همچنین لازم و وظیفه خود می دانم که از همه کارکنان سلامت که از دورافتاده ترین شهرها و روستاها تا بزرگترین بیمارستان ها 

مشغول خدمت رسانی به مردم عزیزمان هستند تشکر و تقدیر و تعظیم به عمل آورم. تمام کسانی که به صورت شبانه روزی و در 

هر شرایطی در محل کار خود حاضر و به خدمت مردم مشغول هستند.

وزیر بهداشت از یک طرف نماینده ٦٨ دانشگاه و دانشکده علوم پزشکی، ٢٥٠ هزار نفر دانش آموخته گروه پزشکی، ٢٣٠ هزار نفر 

گروه پرستاری، بیش از ٢٢ هزار نفر هیات علمی، ٢٥٠ هزار نفر دانشجوی علوم پزشکی، بیش از ٢٥٠ هزار سایر کارکنان حوزه 

سلامت در ١٠٥٠ بیمارستان دولتی، خصوصی، خیریه و شبکه گسترده بهداشت کشور هستم و از طرف دیگر خدمتگزار ٨٧ میلیون 

ایرانی دریافت کننده خدمات سلامت در تمام نقاط کشور هستم.

من به عنوان پزشک یاد گرفته ام که باید حامی همین مردم باشم، مردمی که علیرغم تمامی پیشرفت های به دست آمده در حوزه 

سلامت هنوز در برخی نقاط کشور دچار کمبودها و محرومیت های جدی هستند و با چالش های بزرگی نظیر دسترسی و خدمات، 

میزان پرداخت از جیب، هزینه های کمرشکن، توانبخشی، سالمندی، سلامت روان و امثال آن روبرو هستند.

من ٤٠ سال است که به طور مستقیم در مسیر خدمت رسانی به این مردم هستم. از روستاهای دور افتاده پس از پیروزی انقلاب تا 

حضور داوطلبانه در عرصه جنگ های تحمیلی تا بیمارستان سینا در مرکز تهران به عنوان پایه گذار بخش جراحی عروق و روش 

های نوین درمانی داخل عروقی و از طرف دیگر ٤٠ سال است بین همکاران کار و زندگی می کنم و با کادر درمان و بهداشت کشور 

در تماس هستم از این رو هر دو طرف این رابطه را به خوبی می شناسم و به مسائل آن اشراف دارم.



بنده از جهت سابقه مدیریتی ٨ سال به عنوان رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران و ٢ دوره رئیس کل سازمان نظام پزشکی بودم لذا 

به معضلات و مشکلات هر دو سو به خوبی آشنا هستم.

پذیرفتن این مسئولیت در شرایط فعلی کشور تفاوت زیادی با حضور در تیم های اضطراری در زمان جنگ تحمیلی ندارد چون 

شرط آن از خودگذشتگی و جهاد برای خدمت به مردم و کشور است که برای آن خون های پاک بسیاری ریخته شده است اما برای 

حفظ کشور از هر گزند و آسیبی متعهد هستم و این تعهد را بارها در عمل ثابت کرده ام.

کشورمان اکنون درگیر بحران های مختلفی است، ما دچار تحریم های ظالمانه و محدودیت های مالی و پولی متعددی هستیم که 

مانع جدی در تبادلات اقتصادی و روابط بین المللی است. ما همچنین با مشکلات و معضلات داخلی از جمله مهاجرت نیروهای 

درمان که غصه بزرگ امروز معلمین دانشگاه ها است. همچنین با هزینه های بالای دارو و تجهیزات و هزینه های کمرشکن سلامت، 

کمبودهای بهداشتی و درمانی در مناطق محروم مواجه هستیم.

همچنین ما در منطقه بحران زده ای در دنیا هستیم که یکی از بحران های انسانی آن هجوم ناجوانمردانه ٣٠٠ روزه رژیم اشغالگر 

به مردم مظلوم غزه و شهادت بیش از ٤٠ هزار انسان شامل هزاران زن و کودک است. در این شرایط وظیفه دولت همان طورکه 

رئیس جمهور محترم مکرر اشاره کردند کسب رضایت مردم است و حوزه سلامت یکی از مهم ترین ارکان کسب رضایت مردم است 

و من اکنون آماده هستم تا تمام تلاش، توان، تجربه و همت خود را برای ارتقای حوزه سلامت و کاهش رنج مردم به کار برم.

حوزه سلامت یک بخش خدماتی و تخصصی است که برای موفقیت در آن راهی به جز استفاده از شواهد معتبر در داخل و عرصه 

بین المللی نداریم.

حوزه سلامت در ٤ دهه گذشته از افتخارات کشور به شمار میرود و باعث شده است در منطقه سرآمد باشد و از کشورهای دیگر 

برای درمان به کشورمان سفر میکنند که این باعث افتخار است. باید گفته شود که بخش پیوند کبد در بیمارستان شیراز رتبه 

نخست در جهان را دارد. همچنین در تهران نیز ١٨٠٠ پیوند کبد انجام گرفته است که همه اینها با تلاش همکاران عزیزمان صورت 

پذیرفته است.

این موضوعات باعث شده است که نظام سلامت ما در منطقه و جهان سرآمد باشد و دوست و دشمن هم میدانند که در ٤ دهه 

اخیر نظام پزشکی ما رشد چشمگیری داشته است. همچنین در آموزش پزشکی گوی سبقت را ربودهایم و متخصصین زیادی را 

تربیت کردهایم. در ضمن ١٤٠٠ دانشجوی بینالملل فقط در دانشگاه علوم پزشکی تهران مشغول به تحصیل هستند که این موضوع 

نشان میدهد ما در بحث پزشکی توانمند هستیم.

البته در حوزه سلامت چالشهایی هم وجود دارد که باید برای برطرف کردن آنها توجه جدی صورت گیرد. چالش نخست تولیت 

سلامت است که برعهده وزارت بهداشت بوده است و بدون ابزارهای لازم هم امکانپذیر نبوده است. بحران نیروی انسانی نیز از 



چالشهای موجود حوزه سلامت است، همچنین بحث مهاجرت، خروج از شغل و اینگونه موضوعات هم از چالشهای سلامت به 

شمار میرود.

موضوع مهاجرت یک معضل است و میتوانیم آن را کم کنیم و میتوانیم این موضوع را کم و نهایتا معکوس کنیم. همچنین بحران 

دارو، توزیع دارو و قیمت دارو هم وجود دارد که برای حل آنها راهکارهای فوری لازم است. کمبود ٣٠٠ قلم دارو وجود دارد که با 

تزریق منابع میتوانیم آن را برطرف کنیم. همچنین فرسودگی زیرساختهای حوزه درمان مثل بخشهای بستری و بیمارستانها و 

فناوری پیشرفته و مواردی که نیاز سلامت کشور است باید به آنها توجه جدی شود.

در کنار چالشها و تهدیدهای پیش رو، فرصتهای مهمی وجود دارد همچون حمایت رهبری نظام از دانش و علم و توجه ایشان به 

دانشگاه است و البته شخص رئیس جمهور نیز که خود پزشک و شعارشان حل مشکلات این حوزه بوده است. دولت وفاق ملی به 

معنای خدمت به مردم بدون نگاه به سلیقههای مختلف سیاسی است،همچنین امکان تعامل مثبت و فعال با نمایندگان به ویژه 

کمیسیونهای تخصصی است.

افزایش خودکفایی در تامین مواد اولیه و حمایت از صنایع دارویی و تجهیزات پزشکی، یکپارچه سازی و جامعیت بخشی به 

برنامههای متصور امنیت غذایی و ایمنی مواد غذایی، توسعه زیرساختهای سلامت الکترونیک، شناسایی و توجه به متغیرهای 

اثرگذار بر هرم جمعیتی و موضوع مهم قانون خانواده و جوانی جمعیت، سبک زندگی، سلامت روانی، سالمندی، کاهش ازدواج و 

نرخ باروری و پیامدهای آن بر سلامت جامعه توجه به مشکلات دانشآموختگان جوان گروه پزشکی، ایجاد فضای شاداب و پرنشاط 

در دانشگاهها برای دانشجویان و تشویق آنان به مشارکت در امور دانشگاه و ساماندهی و توسعه خدمات آموزشی، پژوهشی، 

بهداشتی و دارویی و طب ایرانی و مکمل براساس شواهد علمی از جمله این برنامهها است.

تبعا سوال خواهد شد که برای اجرای این اولویتها چه کارهایی صورت خواهید داد؛ همانگونه که این چند روز در کمیسیونها به 

نمایندگان مجلس عرض کردم در پیشگاه مردم عزیز هم به صراحت اعلام میکنم که حوزه سلامت یک بخش خدماتی، تخصصی 

است که باید براساس مبانی علمی اداره شود. سیاست بازی، تفکر جناحی در این حوزه هیچ جایی ندارد و از نظر من مطرود است؛ 

لذا من از تمام نیروهای توانمند، متعهد و مسئولیت پذیر با هر گرایش فکری برای عملیاتی شدن برنامه وزارت بهداشت در دولت 

چهاردهم استفاده خواهم کرد.

هر کسی که در چارچوب قوانین رسمی کشور برای پیشرفت ایران تلاش کند نیروی ارزشی است و ما دست او را برای همکاری با 

صمیمیت میفشاریم. ما باید برای نسل جوان امید ایجاد کنیم؛ مقررات زدایی و تسهیل امور به منظور حفظ و نگهداشت نیروی 

انسانی در اختیار حوزه سلامت و در همه برنامهها اساس کار ما است.



من هیچگاه نه با افزایش دانشجو و نه هیچ قانون دیگری مخالفت نکردم؛ فقط در بحث افزایش دانشجو اعلام کردیم که به پیوست 

دو مطلب باید باشد. یک اینکه بودجه آن را تامین کنید و دیگر اینکه استاد آن را در اختیار ما قرار دهید؛ چرا که اگر این دو تامین 

نشود موجب کاهش کیفیت خواهد شد و ما نمیتوانیم در حوزه سلامت کاهش کیفیت را بپذیریم.

گفته شد ظفرقندی هرجا که رفته سیاست کاری کرده است، اما اگر به هشت سال ریاست بنده بر دانشگاه علوم پزشکی تهران 

توجه کنید همه معاونان من از گروه مخالف سیاسی بودند و اکنون با افتخار از بنده حمایت میکنند. بنده چه در نظام پزشکی، چه 

در دانشگاه با رفاقت و افتخار با افراد سلیقههای سیاسی مختلف و مخالف کار کردهام.

صحبت من دائر به یک مطلب خاص بوده و همگیر نیست. در همان انتخابات آقای پزشکیان که اکنون رییس جمهور کشور است، 

رد صلاحیت شد و اگر نبود دخالت بزرگان امروز آقای پزشکیان رییس جمهور این مملکت نبودند.

من محمدرضا ظفرقندی که خود در مسیر انقلاب اسلامی و شکل گیری نظام جمهوری اسلامی مشارکت داشتم، با التزام به قانون 

اساسی و پایبندی به همه اصول آن اکنون به پشتوانه رای مردم به رییس جمهور و حمایتی که مقام معظم رهبری از رییس جمهور 

و دولت ایشان داشتند آماده ام تا با رای مجلس مسوولیت خطیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشور را برعهده بگیرم و 

تمام تجربه و توان خود را برای خدمت به این مردم شریف و عزیز به کار بندم.

قانون اساسی میثاق ملی ما است و همگان باید با باور به حق حاکمیت مردم در پیاده کردن تمام اصول آن بکوشیم و باور دارم 

احترام و تمکین به قانون باید در عرصه تمام کنشها و واکنشهای سیاسی و اجتماعی محور اول باشد. رای مردم به رییس 

جمهوری که منادی وفاق ملی است و حمایت ارکان مختلف حاکمیت، نهادهای علمی، صنفی و مدنی از این نگرش در کنار موانع و 

مشکلات متعدد ایجاد شده در مقابل توسعه کشور، شرایط امروز را در محیطهای مختلف بیش از گذشته حساس کرده است؛ باور 

دارم برای توسعه و پیشرفت کشور راهی جز همراهی همه ارکان نظام، هماهنگی و یکپارچگی سیاستهای کلی، کلان نگری و 

جامع اندیشی در برنامه ریزی، تصمیم گیری مبتنی بر دانش و نهایتا تلاش مخلصانه و جدیت در اجرا تحت هدایتهای رهبری 

نظام ندارم.

امروز شرایط ممتاز و کم نظیری برای بهبود و ارتقای سلامت مردم ایجاد شده است و ورود و حمایت همه بزرگان، همه وزرای 

سابق، احاد کادر درمان، انجمنهای علمی و صنفی موجب امید، انگیزه مضاعف در فضای کار و دانشگاههای علوم پزشکی کشور 

شده که موجب وفاق، انسجام و افزایش سرمایه اجتماعی برای انجام بهتر امور خواهد شد.

در کنار آن حضور رییس جمهوری مقتدر، دردآشنا با شناختی وسیع از مشکلات این حوزه عزمی جزم برای حل مشکلات، فضای 

مناسبی برای ارایه خدمت عادلانه و با کیفیت فراهم  کرده است؛ این فرصت را از دست ندهید.



وزارت برای من نه یک فرصت برای ریاست بلکه یک جایگاه برای خدمت به مردم شریف ایران است. در این جایگاه تمامی تلاش 

خویش را متناسب با امکانات کشور برای ارتقا سلامت مردم، افزایش امید به آینده در نسل جوان و دانشجو و اعتلای نام ایران 

اسلامی در جهان به کار خواهم برد و برای این کار به خداوند تبارک و تعالی توسل میجویم. بیایید ما نیز از تأسی به خواست مردم 

و رییس جمهور منتخب آنان وفاق ملی را سرلوحه کار خود قرار داده و دین خود را به مردم صبور و بزرگ ایران ادا کنیم. رای شما 

نمایندگان بار امانتی سنگین بر دوش من خواهد بود تا با خدمت صادقانه و تلاش شبانه روزی دین خود را به ملت پرافتخار ایران 

ادا کنم.

٣- بررسی صلاحیت و برنامه های وزیر پیشنهادی وزارت تعاون آقای میدری

گزارش کمیسیون آموزش:

مقدمه:

امروزه یکی از بهترین راهکارها برای حل مشکل اشتغال، توسعه آموزش فنی و حرفه ای می باشد. نیروی ماهر و فنی، به افزایش 

تولید ملی خواهد افزود. اخیراً با تصویب قانون اساسنامه سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، شرایط برای ساماندهی و ارتقاء 

آموزش فنی و حرفه ای کشور مهیا گردیده است. سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور بعنوان یکی از زیرمجموعه های وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی، موظف به ساماندهی آموزش مهارتی در کشور می باشد. به همین دلیل کمیسیون آموزش، تحقیقات و 

فناوری، صلاحیت وزیر پیشنهادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را بررسی نمود که نتیجه این بررسی، به شرح زیر تقدیم می 

گردد.

بخش اول: انطباق مدارک و سوابق وزیر پیشنهادی

جناب آقای دکتر میدری دارای دکتری اقتصاد از دانشگاه تهران می باشند و دارای تحقیقات و تالیفات مرتبطی با حوزه وزارت 

پیشنهادی می باشند. ایشان معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و همچنین دبیر هئیت امنای سازمان تامین 

اجتماعی و صندوق های تابعه بوده اند. یک دوره سابقه نمایندگی و عضویت در کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی را نیز 

در سوابق خود دارند.

بخش دوم: شرح توضیحات و تعهدات شفاهی وزیر پیشنهادی در کمیسیون

در جلسه کمیسیون با آقای دکتر میدری به اولویت های زیر اشاره شد:

 مهارت آموزی و توجه به نقش سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در این زمینه
 شناسایی و مقابله با فقر آموزشی



 استفاده از ظرفیت صنعت و بویژه بخش خصوصی در ارتقاء آموزش فنی و حرفه ای
 اجرای قانون اساسنامه سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور
 ایجاد پویایی در آموزش های فنی و مهارتی و ارتباط آنها با بازار کار

براساس پیشنهاد ایشان که مطابق با قوانین و مقررات موجود می باشد، متعهد شدند که با بهره گیری از بخش خصوصی و ظرفیت 

اتاق بازرگانی، زمینه توسعه آموزش فنی و حرفه ای را مهیا نمایند و همچنین متعهد شدند که با توجه به مشکل اشتغال در کشور 

و عدم مهارت کافی جوانان، سازمان آموزش های فنی و حرفه ای کشور در اولویت اول همه معاونت های وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی قرار گیرد.

بخش سوم: بررسی معیارهای عمومی برنامه وزیر پیشنهادی

بر اساس گزارش معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی، برنامه وزیر پیشنهادی از نظر شاخص های تناسب، واقع گرایی، صراحت، 

انسجام، شفافیت و جامعیت «مطلوب» ارزیابی می شود ولی از جهت شاخص های سنجش پذیری و آینده نگری در وضعیت 

«متوسط» و از لحاظ شاخص زمان بندی در وضعیت «ضعیف» می باشد.

بخش چهارم: انطباق برنامههای ارائه شده با اسناد بالادستی

بر اساس گزارش معاونت نظارت مجلس شورای اسلامی، تطبیق برنامه وزیر پیشنهادی با اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که ٣٥ 

درصد برنامههای پیشنهادی با احکام فوقالذکر «منطبق» و ٥٠ درصد موارد نیز «همسو» است. در برنامه وزیر پیشنهادی به ١٥ 

درصد از احکام نیز اشارهای نشده است. همچنین موردی مبنی بر مغایرت برنامهها با اسناد بالادستی گزارش نشد.

بخش پنجم: بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی

ایشان در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سابقه و تجربه کاری و مدیریتی دارند و با ساختار و فعالیت های آن وزارتخانه به خوبی 

آشنا هستند. آقای دکتر میدری در زمینه توسعه آموزش فنی و حرفه ای پژوهش های فراوانی داشته و روشهای مختلف داخلی و 

خارجی را بررسی نموده اند.

نتیجهگیری و نظر نهایی کمیسیون

با توجه به سوابق اجرایی و علمی جناب آقای دکتر میدری و تعهد ایشان مبنی بر اجرای کامل قانون اساسنامه سازمان آموزش فنی 

و حرفه ای کشور، در نهایت کمیسیون من حیث المجموع با پیشنهاد تصدی ایشان برای پست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 

موافقت نمود.

گزارش کمیسیون اجتماعی:

مقدمه:



در راستای اجرای ماده (٢٠٢) آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی برنامه کاری بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی دولت 

سیزدهم در کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی بر اساس  زمان بندی ارائه شده از سوی هیأت رئیسه محترم مجلس شورای 

اسلامی طی روزهای دوشنبه ٢٢مرداد لغایت چهار شنبه ٢٤ مرداد ماه طی ٤٠ ساعت کاری و ملاقات با ١٩ نفر از وزرای محترم 

پیشنهادی به انجام رسید.

مهمترین موضوعات و محورهای مورد توجه اعضای کمیسیون اجتماعی در محورهای زیر صورت گرفت:

١-انتصابات مدیران متخصص و مسلط در حوزه های تخصصی وزارتخانه

٢-برنامه های وزیر پیشنهادی در راستای افزایش اشتغال و کاهش فقر

٣ -برنامه ها و راهکارها در راستای کاهش و رفع آسیب های اجتماعی

٤ -اصلاح و روزآمد کردن دهک بندی و نحوه تخصیص یارانه ها

٥-اجرای متناسب سازی حقوق بازنشستگان و تقویت صندوق های بازنشستگی

٦-پیگیری حقوق معلولان در برنامه های وزیر پیشنهادی

٧-صیانت از حقوق مشروع کارگران و تلاش در جهت امنیت شغلی ایشان

٨-تلاش در جهت تحقق اهداف پیش بینی شده در بخش تعاون

٩ -تحقق احکام برنامه هفتم  پیشرفت در حوزه  وظایف وزارتخانه 

١٠-ارائه راهکار و  مرتفع کردن مشکلات عدیده صندوق های بازنشستگی

 

شرح استعلامات: (مدرک، سابقه ایثارگری)

در راستای بررسی صحت مدرک تحصیلی آقای احمد میدری وزیر محترم پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به استناد نامه 

شماره ٢٧٩٤٣ مورخ   ٢١/  ٥/ ١٤٠٣ از وزارت علوم، تحقیقات و فناوری استعلام گردید در پاسخ به نامه فوق الذکر وزارت متبوع 

طی نامه شماره   ٣٦٦٣١٨/ ٤ مورخ   ٢٣/  ٥/ ١٤٠٣ مراتب فارغ التحصیلی ایشان در مقطع دکتری رشته علوم اقتصادی از 

دانشگاه تهران مورد تأیید می باشد.

در راستای بررسی سابقه ایثارگری ایشان  به استناد نامه ٢٧٩٥٥ مورخ   ٢١/  ٥/ ١٤٠٣ از ستادکل نیروهای مسلح استعلام گردید 

در پاسخ به نامه فوق الذکر طی نامه شماره   ٠٣٢٦٧/  ٨٥/  ١/ ٢٢١٦ مورخ   ٢٤/  ٥/ ١٤٠٣ مراتب ایثارگری و ٤٦٤ روز سابقه 

حضور در جبهه و ده درصد (١٠%) جانبازی ایشان در مورد تأیید می باشد .

انطباق برنامههای ارائه شده با اسناد بالادستی



تطبیق برنامه وزیر پیشنهادی با اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که ٨٩ درصد برنامه های پیشنهادی با احکام مصرح در اسناد 

بالادستی «منطبق» و «همسو» است. همچنین موردی مبنی بر مغایرت برنامه ها با اسناد بالادستی یافت نشد. از سوی دیگر در 

برنامه وزیر پیشنهادی به ١١ درصد از احکام اشاره ای نشده است، که این میزان تفکیک اسناد بالادستی عبارتند از: شرح وظایف 

وزارتخانه ٢ درصد، سیاست های کلی نظام ٣ درصد، مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی ٣ درصد و قانون برنامه ششم توسعه ٢ 

درصد. همچنین برنامه ارائه شده بر اساس معیارهای عمومی در شاخص «تناسب، واقع گرایی، صراحت، شفافیت، انسجام و 

جامعیت»، «مطلوب» و در شاخص های «آینده نگری و سنجش پذیری» «متوسط» ارزیابی شده است.

 نتیجهگیری ( نظر نهایی کمیسیون)

با بررسی گسترده پیرامون سوابق، عملکرد، برنامه ها و اظهارات آقای احمد میدری اعضای کمیسیون اجتماعی با رأی اکثریت 

صلاحیت وی را برای تصدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تأیید کردند .

مخالفان:

١-آقای قاسم روانبخش : همانطور که مقام معظم رهبری در دیدار اخیر نمایندگان مجلس دوازدهم بیان فرمودند مجلس به خدا و 

ملت ایران پاسخگو است. رأی اعتماد به هر کدام از وزیران یعنی حاکم کردن یک شخص بر جان و مال و ناموس مردم لذا باید با 

اعتقاد و یقین باشد.

همان طور که رهبر معظم انقلاب فرمودند دولت محصول مشترک رئیس جمهور و مجلس است یعنی رئیس جمهور وزرا را معرفی 

میکند و ما در مجلس باید به آنان رأی اعتماد بدهیم. در قانون اساسی هم این حق به مجلس داده شده است؛ بنابراین اگر مخالفت 

یا موافقتی میشود این حق مجلس است و جمعبندی آن کابینهای میشود که باید به مردم خدمت کند.

با این تفاسیر هرچه تلاش کنیم فرد قویتر و سالمتری را برای تصدی بر وزارتخانههای دولت معرفی کنیم کمک به رئیس جمهور 

خواهد بود و به معنای مخالفت با آقای پزشکیان نیست.

آقایان وزرای پیشنهادی کمتر به نطق مخالفان پاسخ میدهند و عمدتاً فرمایشات خود را اعلام میکنند و میروند، چنان که وزیر 

پیشنهادی بهداشت هم تنها به اعلام مواضع خود پرداخت و بدون پاسخگویی به پرسش نمایندگان رفت.

اصلاحات در اینجا دو معنا دارد؛ یک اصلاح رضاخانی و آمریکایی است و یک اصلاح دیگر به معنای واقعی یعنی پایبندی به اصول و 

اصلاح روشها و اهداف میانی است که اگر منظور دومی باشد کار انبیاء و ائمه و حضرت امام (ره) و دیگر مصلحان بزرگ است و ما 

هم حاضریم برای آن جان بدهیم اما یک اصلاحطلبی هم به معنای رفرم و تغییر تدریجی یک نظام است که متأسفانه بخشی از 

کسانی که ادعای اصلاحطلبی در کشور دارند از نوع دوم و خواستار تغییر نظام جمهوری اسلامی ایران هستند.



به شدت با این نوع اصلاح طلبان مخالف هستیم، چرا که آنها به دنبال زدن اصول هستند، کسانی که به این نوع اصلاحطلبی معتقد 

هستند قرآن را قابل نقد میدانند و معتقدند امام زمان (عج) را میتوان استیضاح کرد و ولایت، عصمت، ولایت فقیه و حکومت 

دینی مبنا ندارد. ما با این نوع اصلاح طلبان زاویه داریم و متأسفانه بعضی از افرادی که برای وزارت انتخاب و به مجلس معرفی 

شدند از این دسته اصلاحطلبان هستند؛ دکتر ظفرقندی و احمد میدری وزیر پیشنهادی کار از این دست هستند.

اگر کسی به ولایت فقیه اعتقاد داشته باشد معنا و مفهوم ندارد که در برابر رهبری نامه جام زهر بنویسد و از ایشان بخواهد که 

چنین و چنان کند. در همان نامه شورای نگهبان به عنوان بزرگترین مانع برای اصلاحات اعلام شده است، همچنین قوه قضائیه را 

سپر برنامهریزان اصلاحات به حساب آوردهاند. تحصن در همین مجلس در سال ٨٢ خوراک بسیاری برای دشمن فراهم کرد.

علاوه بر این موارد ذکر شده وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی در مقام کارآمدی هم چنان کارنامه خوبی ندارد و طبق آمار 

و ارقام در زمان مسئولیت وی در معاونت وزارت کار مسائل قابل توجهی وجود دارد.

٢-آقای حسین علی حاجیدلیگانی: آقای میدری برنامه نسبتا خوبی برای مدیریت وزارت تعاون نوشتهاند اما چندین مساله در 

تکالیف قانونی وجود دارد که در برنامه وی به آن اشاره نشده است.

متاسفانه راهکارهای تحقق رشد اقتصادی در برنامه آقای میدری وجود ندارد.

همچنین در برنامه وزیر پیشنهادی تعاون به موضوع متناسب سازی حقوق بازنشستگان کارگری و کشوری اشاره نشده است و باید 

مشخص شود قرار است چه سیاستی در این بخش پیگیری شود. همچنین در این برنامه، برنامه ای در زمینه صندوقهای عشایری و 

کشاورزی وجود ندارد.

مسایل مربوط به کارگران حائز شرایط خاصی است که متاسفانه موضوع دستمزد کارگران در برنامه وزیر پیشنهادی ساز و کاری 

دیده نشده است. همچنین در برنامه آقای میدری درباره مشکلات اطلاعاتی سامانه رفاهی ایرانیان راهکاری در نظر گرفته نشده 

است.

همچنین در زمینه فعالیت در بخش صنایع دستی و قالیبافان مواردی در برنامهی وزیر پیشنهادی دیده نشده است.

متاسفانه راهکارها برای رفع این مشکل در برنامههای وزیر پیشنهادی دیده نشده است، این در حالی است که این موضوعات همواره 

یکی از مشکلات عمده بوده است.

همچنین درباره جذب پزشکان و پرستاران در برنامه وزیر پیشنهادی تعاون راهکاری دیده نشده است.

متاسفانه اتباع بیگانه همه مشاغل را تصاحب کردهاند اما رفع چالشهای این بخش در برنامه وزیر مربوطه دیده نشده است.



وزیر پیشنهادی تعاون باید به این سوال پاسخ دهد که آیا خود را مسئول اشتغال کشور میداند و یا خیر؟ چرا که بالاخره باید فردی 

باید در این زمینه پاسخگو باشد.

موافقان:

١-آقای محسن بیگلری : به عنوان یک کرد اهل سنت انتظار داشتیم که آقای رئیس جمهور از اهل سنت هم در کابینه استفاده 

میکرد و معتقدم که آقای پزشکیان اعتقاد قلبی به استفاده از ظرفیتهای اهل سنت دارد. بنده هم در صحن علنی با ریاست 

جمهوری در این رابطه صحبت کردم و قول دادند که از اقوام و مذاهب در مناصب دیگر بهره ببرند و این موضوع نیز باور قلبی 

ایشان است بنابراین امیدوارم وفای به عهد آقای رئیس جمهور را ببینیم.

آقای قالیباف بیان کردند ١٩ وزیر پیشنهادی از دستگاههای ذیربط تأییدیه گرفتهاند بنابراین دیگر حرفی باقی نمیماند ، برای 

انتخاب وزرا ١٠ شاخص وجود دارد که میتوان به پاکدستی، تخصص، تعهد و امثالهم اشاره کرد. وزرا باید بدانند که استیضاح در 

دست مجلس است بنابراین خط قرمز ما نظام و رهبری است و اگر کسی بخواهد از این خطوط عدول کند راه استیضاح باز است.

آقای میدری وعده داده است در واگذاری شرکتها بر اساس شایستهسالاری عمل کند، شرکتهایی که در سطح استانها تحت نظر 

وزارت کار و رفاه اجتماعی هستند. وزارت کار یک دولت است زیرا شستا، تأمین اجتماعی، سازمان بهزیستی و ... زیرنظر این 

وزارتخانه هستند. امروز کسی برای سکانداری این وزارتخانه معرفی شده است که ٨ سال معاون وزیر بوده و ٤ سال نیز نمایندگی 

مردم را برعهده داشته است بنابراین امیدواریم با رأی بالا راهی وزارتخانه شود.

٢-آقای سیدمحمد سادات ابراهیمی :آقای دکتر میدری سال ها است در مورد ضرورت اجماع و توافق می نویسد و امروز رأی به وی 

موضوع وفاق ملی و اجماع کم سابقه خواهد بود. اینکه از بسیج دانشجویی دانشگاه امیرکبیر و بسیار از اقتصاددانان اصول گرا و 

اصلاح طلب، نیروهای عدالتخواه و چهره های برجسته سیاسی از طیف های مختلف از وی حمایت می کنند نشانه مهمی است.

به شهادت بهترین متخصصان آقای دکتر میدری بهترین سکاندار برای وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی است و می تواند اولین 

وزیر کاری باشد که فهم نظری و تجربی عمیق از سیاست اجتماعی تفاوت ساز و عدالت گستر دارد. همچنین سلامتش میان 

مدیران عالی کم نظیر است و کارنامه اش گواهی دغدغه وی در جهت کاهش فقر و نابرابری و حمایت از بی پناهان، هزاران کارگران 

ساختمانی محروم از بیمه، هزاران دانش آموز بازمانده از تحصیل، کودکان فاقد شناسنامه است و ده ها میلیون ایرانی که درآمد پایه 

و حمایت رفاهی هدفمند دولت مبتنی بر پایگاه رفاه ایرانیان که او بنیان گذاشته است دریافت می کنند ارزش خدمات عمومی 

خوب را درک می کنند.

آقای دکتر میدری مهم ترین پشتوانه فکری برای راهبرد، عدالتخواه و توافق گرای رئیس جمهور است که به توانمندسازی حاکمیت 

و جامعه توجه دارد.



هم اکنون سکانداران سیاست اجتماعی در ایران، اطلاعات و داده های مناسبی برای دسترسی به افراد آسیب پذیر در اختیار دارند 

که ماحصل فعالیت دکتر میدری است ضمن اینکه باید به این نکته توجه کنیم که باید برای سیاستگذاری کارآمد با استفاده از 

منابع محدود، سیاستگذار رفاهی باید توصیف دقیقی از کودکان بازمانده از تحصیل، افراد دارای معلولیت، زنان سرپرست خانوار، 

خانواده های کم درآمد و دسترسی به خدمات رفاهی داشته باشند.

یکی دیگر از دستاوردهای بزرگ دکتر میدری ساخت زیرساخت های ظرفیت ساز در مورد فقر و نابرابری در ایران بوده است. ضمن 

اینکه شرایطی را فراهم کرده است که سیاستگذاران با دقت بالایی از طریق استفاده از گزارش های چند بعدی پیرامون تخصیص 

منابع در راستای فقرزدایی حرکت کنند تا جایی که آن ها امروز تصویر دقیقی از نقشه فقر در ایران و شناخت خوبی از ابزارهای 

لازم در فقرزدایی دارند.

توجه به قوانین مربوط به کنترل تعارض منافع از دیگر تلاش های مهم دکتر میدری بود که می تواند نقش مهمی در تغییر مسیر 

رشد ایران داشته باشد ضمن اینکه معتقد است تنظیم رابطه بین منافع خصوصی و دولتی از موانع مهمی است که توسعه ایران را 

محدود کرده است.

با توجه به سوابق دکتر میدری با اطمینان پیش بینی می کنیم حضور وی به موفقیت در سیاست رفاه محدود نشده و تاثیر جانبی 

جدی ای بر بخش های دیگر دولت خواهد گذاشت، همچنین وی پرچم دار عدالتخواهی در دولت چهاردهم خواهد بود که هم زمان 

بر کار اجرا و نظری تسلط دارد.

ما در شرایط فعلی به یک استراتژیست و طراح رفاهی نیاز داریم ضمن اینکه دکتر میدری توانایی خوبی در برقراری ارتباط با بدنه 

کارشناسی حوزه رفاه دارد همچنین توانمندی وی در ائتلاف سازی حول مسائل سیاستی بوده است و پروژه های عظیم و پیچیده را 

بدون درگیری مرسوم سیاسی در کشور و تنش اجرا می کرد از سوی دیگر یک اقتصاددان، اقتصاد دانی است که در مورد مسائل 

اجتماعی صاحب نظر و اهل تعامل است.

٣-آقای سید نجیب حسینی : باید برای توانمندسازی اقشار محروم کشور راهکارهای مناسبی را در نظر گرفت که ایشان راهکارهای 

لازم را در نظر گرفته اند اما اگر ما بخواهیم شخص کاردانی را که ٢٥ سال گذشته خطایی کرده و با وجود اینکه اعلام داشته در 

نگاه خود تجدیدنظر کرده است را کنار بگذاریم، آیا اسلام چنین چیزی به ما می گوید.

در زمان مجلس ششم که بنده در آنجا حضور داشتم فشار سیاسی بسیار سخت بود اما لازم است که اگر تغییر نگاهی صورت می 

گیرد ما از خطاها بگذریم چرا که لازم است با خط کش امروز قضاوت کنیم و رأی دهیم. حال امروز مردم مهم است و برای امروز 

تصمیم بگیریم.



رئیس مجلس شهادت دادند که استعلام وزرای پیشنهادی گرفته شده است بنابراین شما چگونه می گویید مراجع امنیتی گزارش 

نادرست به رئیس جمهور داده اند. نباید اعتماد به دستگاه های امنیتی از بین برود. دستگاه های امنیتی با کسی تعارف ندارند و 

خط قرمز آن ها قانون و امنیت کشور است.

در ١٦ سال گذشته این وزارتخانه مهم و زیربنایی یک وزیر متخصص نداشته است آنچه مشاهده می شود مشکلات بسیاری است 

که در این وزارتخانه وجود دارد، صندوق های بازنشستگی ورشکسته شده اند، بحث اشتغال و بیکاری در کشور از وضعیت نابسامانی 

رنج می برد لذا باید وزیری روی کار بیاید که بتواند مشکلات را حل کند تا زندگی مردم دچار مشکل نشود بنابراین وزیر پیشنهادی 

شخصی کاردان برای قبول مسئولیت وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی است.

آقای میدری بیشترین خدمت و حمایت را از اقشار آسیب پذیر داشتند و مسئولینی که با اقشار محروم در ارتباط بودند می توانند 

بر این موضوع صحه بگذارند. از طرفی نیز ایشان فردی عدالت محور است و تلاش دارد تا عدالت در کشور تحقق یابد.

تحقق عدالت، کاهش فقر، از بین بردن نابرابری ها، تقویت سیاست های حمایتی و حمایت از اقشار محروم در جامعه در برنامه های 

وزیر پیشنهادی دیده می شود و ایشان نیز بر این باور است که باید این موارد پیگیری شود. همچنین ایشان قول دادند که صندوق 

های بازنشستگی و شستا را در اختیار افرادی توانمند قرار دهند.

همه تشکل ها، سمن ها و جامعه کارگری و بسیاری از افرادی که در کشور با کارگران در ارتباطند از ایشان حمایت کردند چرا که 

ایشان را شخصی متخصص و کاربلد می دانند بنابراین نباید به خاطر اشتباهی که در گذشته صورت گرفته است افراد متخصص، 

کارآزموده، کاربلد و کاردان را از دسترس خارج کنیم، اجازه دهید وزیر پیشنهادی رأی بیاورد تا منجر به پیشرفت و عدالت محوری 

و ایجاد امید در جامعه کارگری شود.

سخنان وزیر پیشنهادی:

آنچه که در کشور حاکم بوده است اختلاف بین برادران بوده که از دهه ٦٠، ٧٠، ٨٠ و تاکنون وجود داشته است و این موضوع 

باعث از بین رفتن فرصت ها شده است. چرا بر ما اینچنین گذشته است، به دلیل همین اختلافات و مشکلات بوده است.

بیشتر پژوهشگر بوده ام و در دانشگاه فعالیت کرده ام، منازعات بین تحول خواهان از انقلاب مشروطه تاکنون وجود داشته است. 

اصلاح طلبان فرزندان ایران هستند و برخواسته از انقلاب و وفاداران به انقلاب هستند. سیاست ما نباید حذف باشد، با اقدامات 

سیاسی نمی شود وفاق ملی ایجاد کرد.

مسئله اصلی ایران عدم وفاق است. از انقلاب مشروطه تا الان با اندیشه های غلط به وفاق نرسیده ایم، مردم و حکومت می توانند در 

کنار هم مشکلات را حل کنند. ٢٨ مرداد زمانی به کودتا ختم شد که همه کشورها منابع خود را ملی کرده اند. چرا ٢٨ مرداد داغی 



بر دل ایرانیان بود به خاطر اینکه نمی توانستیم با همدیگر وفاق کنیم. آن چیزی که از دهه ٦٠ تاکنون در کشور حاکم بوده است 

اختلاف بین برادران است. این اختلافات خانمان سوز امکان فرصت سازی را به ما نمی دهد.

آقای پزشکیان آمده تا ما دوره جدیدی آغاز کنیم، ما یا از تاریخ درس می گیریم و آینده ای نو می سازیم یا اسیر تاریخ می شویم و 

آینده را ویران می کنیم. ما می توانیم در کنار هم یک دوره جدیدی آغاز کنیم، بر اساس اهدافی که نظام تائید کرده و رهبری مهر 

تائید بر آن زده نمی توانیم اختلاف داشته باشیم ولی در شیوه ها اختلاف داریم. من نمی توانم مثل بعضی از دوستان بشوم. ما 

متفاوت هستیم، این تفاوت ها قدرت نظام جمهوری اسلامی است.


